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D E L O  P R I  Č E B E L A H  V M A R C U
B R E Z A R

Delo izven panja

Poglavitna spom ladanska skrb  čebelarja  je nedvomno, da dobijo čebe le  v nepo
sredni bližini svojega doma vodo, katere  zelo veliko porabijo za pripravljanje 
hrane zalegi.  Tega prevažnega dejs tva  s e  je za gotovo zavedal tov. Lobnik, ki je 
v februarski številki Slov. čebelarja  opisal zelo dober  napajalnik, ki naj bi služil 
v ta  namen. Zdi pa s e  mi, da opisani napajalnik ne bi bil p rim eren za večja  če b e 
larstva in t i s te  čebelarje ,  kateri imajo svoje čebelnjake daleč  od doma, ali pa ni
majo ča sa  redno obiskovati svojih ljubljenk. Vodo v njem je t reba  nam reč večkrat 
menjati in dodajati .

Za take  čebe lar je  bi bila morda ta le  rešitev.
Do nedavna so  strokovnjaki priporočali p redvsem  napajalnike s tekočo, oz. 

kapljajočo vodo, če š ,  da predstavlja  napaja lišče s  s to ječo  vodo preveliko nevarnost  
za razne okužbe. V zadnjem času  pa so  ugotovili, da čebelam  mnogo bolj prija 
s to ječa  in preležana voda.

V ta  nam en izkopljimo v bližini čebelnjaka majhen bazen, nekakšno um etno 
mlakužo in jo zabetoniramo. Vanjo nanosimo —  če  je  le m ogoče —  vodo, nekaj
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mahu, alg in os ta lega  rastlinja te r  nekaj blata iz kake druge prirodne mlakuže ali 
močvirja. V taki vodi je  nam reč n e š te to  raznih mikroorganizmov, praživalic in 
zarodkov ličink od mnogih žuželk. V taki vodi s e  kaj hitro za rede  š e  razne dvoživke, 
žabe in pupki. Vsa ta  živa bitja vodijo v svojem okolju neizprosen boj za obstanek. 
Žrejo s e  med seboj,  kaj hitro pa opravijo tudi z vsakim prišlekom, ki je nesposoben  
poseči v ta  boj, pa naj bo to  t ro s  N osem e apis, ali pa cela, okužena čebela.  Na 
ta  način se  voda v takem  napajalniku najtem elj ite je  razkužuje te r  čisti in ni bojazni 
za razne okužbe. Naša skrb je  le, da v mlakuži ne zmanjka vode, kar pa s e  redko 
zgodi spričo  dejstva , da s e  v njej nabira v sa  podnebna voda. Dobro je, če  dodamo 
vodi malo soli, do 1 kg na 1 m3 vode.

Zadnji ča s  je, da pred čebelnjakom odkidamo sneg  in ga na daleč potrosim o s 
senen im  drobirjem, pepelom  ali plevami, seveda ,  če  ga je š e  kaj pred čebelnjakom.

Če zam ede  novo zapadli sneg  žrela panjev, ga ne odstranjuj,  tem več  ga pusti 
na bradah, da dobijo čebe le  na njem prepotrebno  vodo, po katero ne morejo iz 
panja.

DELO V PANJIH

V marcu po navadi že nastopijo  zaporedni topli dnevi, ko se  te m pera tu ra  dvig
ne preko 10 stopinj nad ničlo. Take dneve je po trebno izkoristiti za prve preglede.

Še pred začetkom  pregledovanja si pripravimo kartončke, ka tere  z risalnim 
žebljičkom pričvrstimo na vrata  panja. Nanje skrbno zapišemo, kar sm o pri pregledu 
ugotovili: zalogo hrane, (v tem  času  mora imeti panj š e  več  kot polovico zimske 
zaloge, tj. 6— 8 kg m edu) ,  količino zalege, kakovost in s t rn je n o s t  za lege te r  s  tem  
v zvezi kvaliteto m atice  in eventua lno  obolelost,  oz. sum  na obole lost  čebel .  Mimo
grede  š e  očis tim o podnice panjev.

Družinam, katerim v tem  času  primanjkuje hrane, je  najbolje dodati m edene  
sa te ,  katere  —  če  jih nimamo v rezervi —  dobimo v drugih panjih, ki so  s hrano 
bolj založeni. Ce pa tudi teh  ni, nalijemo v s a te  malo bolj g o s te  s ladkorne razto
pine in jih dodam o družini čim bliže gnezda. Za dražilno krmljenje so  bolj priporoč
ljive pogače ali s ladkorno te s to .  Nekateri v te m  času  š e  ne priporočajo v krmne 
pripravke dodajati cve tnega  prahu, ker baje p ospešu je  njegova p r iso tnos t  v hrani 
razvoj nosem avosti .

N estrn jena zalega v panju nam pove, da z m atico nekaj ni v redu. Če je dru
žina tudi slabo živalna, jo raje pridružimo drugi, z boljšo matico. Isto napravimo 
tudi z brezmatičnimi družinami in družinami, katere  imajo matico neoplojeno. To 
spoznam o po nagubani, trotovski zalegi,  v kolikor nismo te g a  že preje  ugotovili 
po obnašan ju  čebel.

Važno je, da po vsakem  odpiranju in pregledovanju panja te g a  zope t  toplo 
odenem o, kajti v tem  času  rabijo čebe le  za vzrejo zalege mnogo in s tanovitne  
toplote. Pri tem  moramo se v ed a  zamenjati toplotni material,  ki je postal p reveč 
vlažen, ali celo moker.

Ukrepi zoper obolelosti.

V kolikor nismo ugotovili zd ravstvenega s tan ja  z mikroskopiranjem, nam o 
te m  lahko mnogo pove opazovanje čebel med zimskim span jem  in prvi pregle'd. 
N osem ave če b e le  v panjih m očneje  šumijo in pogos te je  izletavajo iz panjev, ne 
g lede na mraz in zunaj umirajo. Podnice takih panjev so  na debelo  nas tlane  z
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mrtvicami. Pršičave čebe le  spoznamo najlaže, če  jih opazujemo, kako izletijo, se  
v sedejo  na tla, po tem  pa zaman poskušajo  vzleteti,  kljub temu, da je  zunaj toplo.

Po hudi gnilobi obolelo zalego ugotovimo se veda  lahko še le  pri prvem pregledu, 
Prav tako lahko gnilobo. Družino s hudo gnilobo je najbolje uničiti, (sežgati)  s  s a t 
jem vred. Lahko pa jo tudi izoliramo in zdravimo. Izolirani družini pokladamo slad 
korno te s to  z dodatkom term icina ali sulfatiazola.

Proti nosemi se  borimo z dodajanjem fumidila-B, ali nosem aka, sladkorni raz
topini. Satje  pa razkužujemo z oce tno  kislino. Takega razkuževanja ne priporočam 
preveč, ker nam kislina razje žico s  katero sm o zažičili sa tn ico  tako, da se  tako 
sa t je  po tem  rado trga.

Proti pršici dimimo čebe le  s  folbeksom.
(Pripominjam, da v zadnjem času  strokovnjaki vse  manj priporočajo zdravljenje 

čebel z raznimi več  ali manj reklamiranimi zdravili, pač pa poudarjajo po trebo  po 
preventivi v obliki nenehne  skrbi za pomlajevanje družine. Če pa že imamo čebele  
obolele, potem  bo —  po mojih izkušnjah —  z dodajanjem česnovega  izvlečka d o se 
žen prav tak, ali pa š e  boljši uspeh, kot z dragimi zdravili. Sploh priporočam doda
janje česnovega  soka sladkorni raztopini pri vsakem  krmljenju, tako pomladanskem, 
kakor tudi je senskem .)

V tem  času  nekateri čebelarji stimulirajo družine za intenzivnejše delo z anti
biotiki. Na 1 liter s ladkorne raztopine damo 200.000 edinic penicil ina, ali 100.000 
edinic biomicina.

Splošna navodila.

V marcu praviloma čim manj odpiramo panje. Če družina mirno ždi v zimskem 
gnezdu in sm o gotovi, da ima dovolj hrane, je bolje, da je ne prgeledujem o. To pri
poročam predvsem  s ta re jš im  čebelarjem , kateri že s prisluškovanjem ugotove po
ču t je  družine.

Pri pregledovanju imejmo panj kar najmanj odprt. Tudi s a te  z zalego ne imejmo 
predolgo zunaj panja, posebno  ne na prepihu, da s e  preveč ne razhlade! Osnovno 
navodilo za m e se c  m arec naj nam bo, da pustimo čebe le  v tem  času  kar najbolj 
pri miru, da si v miru in toplem  gnezdu vzrede prve generacije  mladic s  kar naj
manjšo  porabo skopo odm erjene  energije  svojih te le sc .  S eveda pa s e  ne sm em o 
odtegniti najnujnejšim opravilom, katera  s e  ujemajo s te m  časom .

Nekatera praktična navodila.

Kuhanje pogačic: V I liter zavrete  vode vsuj 4 kg sladkorja in m ešaj ,  da se  
raztopi. Zatem dodaj š e  1 kg sladkorja in kuhaj toliko časa ,  da se  tekočina zbistri.  
Dodaj š e  pol kg medu, ohladi tekočino na 85 stopinj in vlij v pripravljene modele. 
(Francoski re c e p t) .  Sladkorno te s to  naredimo tako, da pripravimo 4 petine  s ladkor
ne moke in 1 petino precej se g re te g a  medu. Med vlijemo v polovico ce lo tne  koli
čine s ladkorne moke, osta lo  polovico pa dodajamo med m ešanjem , dokler ne dobi 
te s to  kolikor toliko obsto jno obliko.

S ladkorno raztopino s česnovim  izvlečkom priredimo tako, da v dveh litrih 
vode izperemo dva srednja ,  s to lčena  s troka če sn a  in v tej vodi raztopimo za spo 
mladansko krmljenje 3 kg, za je sensko  pa 2 kg sladkorja.

Slabo čebeljo  družino pridružimo močnejš i tako, da odstranim o matico, katero 
mislimo likvidirati, za tem  pa brezm atično družino osu jem o na osipalnik, s  katerega 
s e  čebe le  sp ra še  v gnezdo m atične družine. Njej sm o  poprej dodali tudi om e tene  
s a te  z zalego.
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Brezmatične družine je  najbolje dodati na ta  način, da om e tem o  sa te  s  čebe la 
mi pred žrelo drugega, ali drugih panjev, v katere  si potem čebe le  izprosijo vstop.

Vsebino fumidila-B raztopimo v čaši tople vode in pom ešam o z 19 litri priprav
ljene sladkorne raztopine.

Pršičave čebe le  dimimo s  fo lbeksom  8-krat v p resledkih  enega  tedna.
Panju zaprem o žrelo, prižgemo in takoj ugasnem o pol do en gram folbeksa na 

pivniku te r  panj zapremo. V njem tli pivnik kakih 10 minut, panj pa naj o s ta n e  zaprt 
nekaj več kot pol ure.

T R Ž I Š Č E  Z M E D O M
V A L E N T I N  B E N E D I Č I Č

Cene življenjskim  potrebščinam  na prostem  tržišču se ravnajo  po zakonitosti, 
ki deluje med ponudbo nekega blaga in povpraševanjem  po njem. Velike ponudbe 
blaga povzročajo padanje cen, malo blaga in povpraševanje po njem pa narašča
nje. Tudi cene m edu se ravnajo  na prostem  tržišču po tej zakonitosti tako dom a 
kakor v inozemstvu. V nekaterih  prim erih, ko naraščajo cene blagu, ki je nujno 
potrebno za vsakdanjo rabo (npr. sladkor, m oka itd.), in tervenira proti dviganju 
cen država, in sicer navadno tako, da ali postavi tako blago na trg iz lastnih zalog 
ali pa iz uvoza.

Med našimi čebelarji je bilo v zadnjih dveh letih veliko negodovanja zaradi 
cen medu. Kot krivca padanja cen medu so navadno, ne da bi se poglobili v ta 
problem, dolžili trgovsko podjetje Medex. Tudi časopis »Delo« je prineslo tako 
kritiko k ceni medu. Temu negodovanju in kritiki v časopisju pa je v veliki meri 
vzrok nepoznavanje razm er na tržišču z medom. Za stvarno in nepristransko osvet
litev razm er v prom etu z medom in s tem njegove cene pa je treba poseči globlje 
v to problem atiko, jo podrobno analizirati in na podlagi analize ugotoviti, kakšne 
so m ožnosti za izboljšanje stanja.

Sedanje stanje tržišča z medom v  Zvezni republiki Nemčiji in s tem  posredno 
tudi svetovnega tržišča z medom je zelo jasno in prepričljivo prikazal predsednik 
Bavarske deželne zveze za čebelarstvo Freudenstein na zborovanju bavarskih če
belarjev v Bambergu dne 13. in 14. septem bra 1969. Zborovanja se je udeležilo 
nad 2000 čebelarjev. Vsa razprava se je sukala predvsem  okrog tega, kako obdr
žati težko priborjeno višjo ceno dom ačem u — nem škem u medu nasproti cenenemu 
uvoženem u m edu iz prekm orskih in evropskih vzhodnih dežel te r še posebej na
sproti ceni medu dežel članic Evropske gospodarske skupnosti. Pri tem so ugo
tavljali, da se je višja cena domačega m edu še najbolj trdno držala zaradi zaščite
nega enotnega kozarca za med, ki ga je vpeljala N em ška zveza čebelarjev že leta 
1927. Vsi čebelarji, ki uporabljajo  enotni kozarec za med, so nam reč pod stalnim  
strogim  nadzorstvom  in jih zadenejo občutne denarne kazni te r druge težke po
sledice v prim eru, če se ugotovi, da so uporabili enoten kozarec za med, ki ne 
ustreza predpisanim  pogojem. Kontrola Nemške zveze čebelarjev nad uporabo 
enotnega kozarca za med je stalna in im a z njo letno okrog 40.000 nem ških m ark 
(13,661.200 S-din) stroškov.

Predsednik Bavarske zveze čebelarjev je rekel med drugim : »Stanje bavarske
ga čebelarstva je resno. N astala je prava invazija cenenega medu iz uvoza. Po po
godbi v Rimu pa pride v prihodnje v poštev še tržni red z m edom  Evropske gospo
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darske skupnosti, katerega nikakor ne bomo mogli preprečiti, če bi si še toliko 
prizadevali. Stojimo pred veliko krizo v prodaji medu. Čebelarji iz drugih držav 
članic Evropske gospodarske skupnosti nam  zavidajo visoko ceno našega medu 
in pravijo: napravim o še mi enotni kozarec za med .Evropske gospodarske skup
nosti'; potem  bomo tudi mi dosegli boljšo ceno. K lju b  v s e m u  n a š e m u  p r iz a d e v a n j u  
p a  s i  moramo b it i  n a  j a s n e m , d a  b o  v  p r ih o d n j ih  l e t ih  t e n d e n c a  v  c e n i  m e d u  šla 
n a v z d o l .«  Kriza v prodaji medu je nastala tudi zaradi zelo dobre letine v  Zvezni 
republiki Nemčiji v letu 1968 in deloma tudi v letu 1909. Organizacija je ponudila 
60 centov gozdnega medu poslovalnicam  v Porurju po ceni 300 DM za en cent. 
Poslovalnice pa so odgovorile dom ala vse enako, da imajo dovolj ponudb medu 
enake kvalitete neposredno od bavarskih čebelarjev in to po ceni 230—250 DM 
za en cent.

Zborovanje je pozdravil tudi predsednik Nemške zveze čebelarjev dr. vet. F. 
Gnädinger. Poudaril je, da m orajo nemški čebelarji vse poskusiti, da bi obdržali 
svojo višjo ceno v m orju uvoženega m edu z nizkimi cenami. Za to, da bodo po
trebni veliki' napori. Ta problem, da je pač podoben mnogim drugim  ravno na po
dročju km etijstva. Omenil je tudi, da so znanstveniki ugotovili, da vsebuje med 
snovi, ki uničujejo bakterije in da je takih snovi več v tem nem  medu kakor v 
svetlem. Dalje je omenil, da vsebuje med tudi še cvetni prah in pelod. To so moški 
oplodilni organi rastline, ki im ajo ravno tako svoje učinkovite snovi, saj sodelujejo 
pri nastanku novega rastlinskega življenja. Zal, pa niso te snovi do sedaj dovolj 
raziskane, ker so te raziskave drage (Im kerfreund štev. 11/1969).

Ob priložnosti državne razstave vrtnarstva  in čebelarstva v Olomucu v  Češko
slovaški oktobra leta 1968 je zasedala pod predsedstvom  generalnega sekretarja 
Češkoslovaške zveze čebelarjev S. Kodona specialna delovna skupina za organiza
cijska in gospodarska vprašanja stalne strokovne komisije za čebelarsko gospo
darstvo pri Apimondiji — M ednarodni zvezi čebelarskih združenj. U g o t o v i l a  j e ,  d a  
j e  v  m n o g ih  d e ž e la h  v i s o k  p r e s e ž e k  m e d u . Clan te delovne skupine iz Zvezne re
publike Nemčije W. M elzer je apeliral na ostale člane, naj vplivajo na to, da bi 
spravila v denar vsaka dežela svoj pridelek medu po možnosti v lastni deželi; 
v vsakem  prim eru pa, da bi dvignila s prim erno propagando potrošnjo domače pro
izvodnje medu. Premisliti je treba tudi, če bi bila mogoča kakšna m eddržavna ko
ordinacija, da ne bi bile posamezne dežele oškodovane zaradi razlik v ceni medu 
(Allgemeine Deutsche Im kerzeitung štev. 1/1969).

V Soltauu v Zvezni republiki Nemčiji je bilo 28. decem bra 1968 posvetovanje 
nem ških poklicnih čebelarjev. Tema posvetovanja je bila: Čebelarji in tržišče z me
dom — pritisk uvoza medu iz Vzhodne Nemčije.

Sprejeli so naslednje sklepe:
1. uvesti je treba natančnejšo kontrolo medu, uvoženega iz vzhodnih dežel;
2. proučiti pot m edu od proizvajalca do potrošnika;
3. izravnavati zaloge medu med čebelarji;
4. urediti vprašanje predujm ov — posojil na zaloge medu pri Rajfajznovkah 

— podeželskih hranilnicah in posojilnicah (Allgemeine Deutsche Im kerzeitung štev. 
2/1969).

Ti sklepi dajo veliko misliti. Vse kaže, da je zašel prom et z medom tudi v 
Zvezni republiki Nemčiji zaradi opisanih razm er v slepo ulico Letna poraba medu 
v Zvezni republiki Nemčiji je ta  čas okrog 70.000 ton, od tega 12— 15.000 ton iz 
lastne proizvodnje in blizu 60.000 ton iz uvoza. Se leta 1965 je Zvezna republika 
Nemčija uvozila več medu kakor vse druge države skupaj. Zato vplivajo razm ere 
na njenem  tržišču z medom tudi na tržišča držav izvoznic, torej tudi na naše trži
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šče. Zadnji čas je začela uvažati med v večjih, seveda nasproti Zvezni republiki 
Nemčiji še vedno relativno m ajhnih količinah tudi Japonska, ki je podobno kakor 
Nemčija industrijsko zelo razvita dežela.

O problem atiki tržišča z m edom  in o ceni medu je razpravljal večkrat tudi 
Izvršni svet Apimondije — M ednarodne zveze čebelarskih združenj. Na sejah od 
10. do 15. 2. 1965 v Bukarešti je obravnaval polnolastno ceno medu kot zelo važen 
dejavnik za razvoj čebelarstva. Sprejet je bil sklep, da se ustanovi posebna delovna 
skupina z nalogo, da predloži kongresu ukrepe, ki naj bi jih izvršil Izvršni svet. 
Ta posebna delovna skupina je bila med tem  že ustanovljena in se je sestala po 
teh vprašanjih, kakor smo že navedli, leta 1968 v Olomucu v Češkoslovaški.

Izvršni svet Apimondije je pozneje še večkrat razpravljal o ceni in o tržišč.' 
z medom. V endar pa do zdaj še ni našel ustreznega izhoda za uspešno reševanje 
tega ta  čas po vsem  čebelarskem  svetu najbolj zaostrenega in hkrati najbolj za
pletenega problem a. Tudi XXII. M ednarodni čebelarski kongres v M iinchnu leta 
1969, ki je imel na program u proučevanje te problem atike, ni prinesel nič novega. 
Po predlogu prezidenta Apimondije prof. V. H arnaya na seji Izvršnega sveta Api
mondije v Parizu februarja 1969 naj bi se ustanovil m ajhen gremij čebelarjev, 
znanstvenikov in trgovcev, ki naj bi se ukvarjal s problem atiko tržišča z medom. 
Gremij naj bi obdelaval naslednja področja v  zvezi z medom, seveda v svetovnem 
m erilu :

1. Garancijo za enakom erno dobre kvalitete medu, pridelek medu, skladišče
nje;

2. dvig pridelovalnih m etod za dosego večje rentabilnosti;
3. propagando za uživanje m edu;
4. znanstvene raziskave medu, s čim er bi bile ustvarjene nove spodbude za 

razširitev kroga uživalcev medu.
Odkod in po kakšni ceni pritiska med na mednarodno, zlasti na najbolj iskano 

nemško tržišče z medom, zaradi česar je oviran tudi izvoz našega medu?
Prekom orske dežele:
Argentina, kateri očitajo krivdo za svetovni padec cene medu, je pojasnjevala 

vsem čebelarjem  sveta vzroke padcu cen medu v posebni poslanici, objavljeni v 
Apiacti štev. 2/1967 — glasilu Apimondije — takole:

Po podatkih za sezono leta 1962/63 je bila cena našem u m edu 300—400 $USA 
za tono (375—500 S-din) CIF evropska uvozna luka. Ta cena je padla na 220— 
230 $ USA za tono (275—287.50 S-din/ki) v sezoni leta 1964/65. U tem eljitev tega 
padca je pojasnila enostavno : Ponudba medu je prekoračila povpraševanje po njem 
(zakonitost oblikovanja cen na prostem  tržišču). Doma jim je preostal presežek 
okrog 20.000 ton medu, to je nad 5-kratni povprečni letni pridelek medu v Jugo
slaviji. Z intenzivno propagando so potem  dvignili letno porabo medu dom a na 
osebo od 250 na 600 gramov. Za organiziranje propagande je prispeval vsak čebe
lar na vsak panj po 1 kg medu. Na seji federacije argentinskih čebelarjev dne 
22. 10. 1966 je bil potem  sprejet sklep, da ponudijo med po 300 $ USA za tono 
(375 S-din/kg) CIF evropska uvozna luka.

M ehika:
Proizvodnja m edu v M ehiki se je dvignila od 11.000 ton v  letu 1956 na 33.000 

ton  v letu 1966. Izvoz se je povečal v enakem  razm erju. O bstajajo še velike mož
nosti za nadaljnji razvoj čebelarstva. Doma porabijo letno na osebo le 100 do 125 g 
medu. Trdijo, da ni nobenih možnosti, da bi dvignili dom ačo porabo. 80 %  pri
delka gre v  izvoz. Povprečno pritiska na m ednarodno tržišče s 24.000 tonam i letno.
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kar je nad 6-kratni letni pridelek Jugoslavije. O dkupna cena na domu prideloval
cev medu je 5,5 do 8 centov, to je 151,75 do 221,25 S-din/kg (Apiacta štev. 4/1968).

Kanada pritiska na m ednarodno tržišče letno z okrog 15.000 tonam i. Dobavo 
medu ima izredno dobro organizirano na tekočem traku, tako da je njihov med 
na m ednarodnem  tržišču vedno na zalogi.

ZDA so največji pridelovalec medu na svetu. Povprečni letni pridelek medu 
je 110.000 ton. Cena na domačem tržišču je že od leta 1948 dom ala nesprem enjena, 
to je približno 17,9 centra 1 livra ali 39,4 centa 1 kg, to  je 492,50 S-din po urad
nem tečaju: $ =  1250 S-din. Cena na domačem tržišču je torej precej boljša kakor 
v drugih am eriških državah. Glede na velike pridelke, ki jih imajo ZDA, pa izvoz 
zaradi velike porabe m edu dom a procentualno ni tako pom em ben (Apiacta štev. 
4/67).

Znatne količine medu uvozi Zvezna republika Nemčija tudi iz Kitajske. Tako 
je bila Kitajska leta 1965 s 4950 tonam i v ZRN izvoženega medu na drugem  mestu, 
takoj za M ehiko s 13.750 tonami.

Med izvozniki medu v Zvezno republiko Nemčijo je tudi naša država. Izva
žamo ga predvsem  iz Slovenije, in sicer hojevec, ki si je že pridobil sloves na tem 
tržišču.

V zvezi s stanjem  na tržišču z medom naj navedem o pregled o gibanju od
kupnih cen medu, po katerih  ga j? odkupovalo Trgovsko podjetje Medeks od leta 
1965 dalje po uveljavitvi gospodarske reform e do vključno leta 1969:

1965 1966 1967  1968 1969

■Mo
H

Vrsta medu cena 
S din index

cena 
S din index

cena 
S din index

cena 
S din index

cena 
S din index

1 cvetlični 470 100 630 134 630 134 600 127,65 600 127.65
2 kostanjev 470 100 630 134 630 134 500 106.38 500 106.38
3 lipov 490 100 630 128.57 630 128,57 600 122.44 600 122.34
4 akacijev 490 100 630 128.57 630 128.57 600 122.14 630 128.57
5 žajblov 510 100 650 127.45 650 127.45 650 127.45 650 127.45
6 gozdna masa 550 100 750 136.6 750 136.6 650 118.18 650 118.18
7 smrekov 550 100 750 136.6 750 136.6 650 118.18 700 127.27
8 hojev 590 100 800 135.59 800 135.59 700 118.64 700 118.64

I z  pregledne tabele je razvidno, da so se odkupne cene iz leta 1965 po uve-
ljavitvi gospodarske reform e leta 1966 zelo dvignile. Če označimo cene leta 1965 
z indeksom  100, potem  vidimo, da so se dvignile na indeks 127.45 pri žajblovcu 
do indeksa 136.6 pri gozdni mani ozirom a Smrekovcu (lekanija). Te cene so ostale 
nesprem enjene tudi v letu 1967, čeprav so se pojavili na svetovnem  tržišču že moč
ni znaki bližajoče se krize v prodaji medu. V letih 1966 in 1967 so pri nas veliko 
razpravljali in tudi pisali v dnevnem  časopisju o ugodnih posledicah gospodarske 
reform e na naše km etijstvo, kam or štejem o tudi čebelarstvo. Kako so se oblikovale 
cene za km etijske pridelke zlasti v živinoreji in tudi v čebelarstvu ne dolgo po 
dvigu cen, nam  je le predobro znano. Saj je prišlo celo do opuščanja reje posa
meznih starostnih kategorij govedi, zlasti na družbenih posestvih, ker se jim pač 
ni izplačalo. Zanimivo je, da se je najm anj dvignila cena žajblovcu — na indeks 
127.45. Ta cena pa je ostala edina do danes nesprem enjena. To je znak, da ima 
žajblovec že dom a širok krog potrošnikov in je zato po njem  stalno povpraševanje. 
Po padcu cen v letu 1968 sta se popravili v 1. 1969 le ceni za akacijev med in za 
čisti Smrekovec od lekanij. Za nas je bil v 1. 1968 zanim iv odkup m anovca, k ate
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rega so m orali čebelarji hitro točiti, ker bi se jim sicer strdil v satju. Jeseni 1. 1968 
smo sc nam reč zaradi ogleda čebelarske šole oglasili pri Koroški deželni zvezi za 
čebelarstvo in pri Čebelarski zadrugi v Celovcu. Zanimali smo se, po čem pla
čujejo trdi manovec. Odgovorili so nam, da ta  med, ki mu pravijo melicitoza, 
sploh ne odkupujejo. Naši čebelarji so se potem takem  pri prodaji tega medu, ka
terega so največ pridelali, še kar dobro odrezali. V 1. 1969 pa je že nastopila di
ferenciacija v odkupni ceni, in sicer v prid tekočem u Smrekovcu od lekanij. Toliko 
o gibanju posam eznih v rst medu v zadnjih petih letih.

Prvi začetki sedanje krize na svetovnem  tržišču z medom segajo nazaj v le 
to 1965. Z večanjem  proizvodnje medu v nekaterih  sicer nerazvitih državah se je 
kriza še stopnjevala, ker se vzporedno ni večala tudi poraba medu. Stanje na 
našem  tržišču pa se je vidno poslabšalo zaradi dobre letine hojevca leta 1968 
v Nemčiji.

Poglejmo še, kako velik je razpon med odkupno in prodajno ceno pri Trgov
skem podjetju  Medeks in ga prim erjajm o z zadevnim razponom  pri trgovskih 
podjetjih  z enako trgovsko dejavnostjo v Češkoslovaški. Za Trgovsko podjetje 
Medeks bomo vzeli razpon v cenah v letu 1968; za Češkoslovaško pa v letu 1963, 
ko je bil v Pragi XIX. M ednarodni čebelarski kongres in razpolagam o s podatki 
za to leto. Glede na količine odkupljenih posameznih v rst našega m edu po cenah 
od 600 S-din do 700 S-din v 1. 1968 (izvzet je kostanjev med), lahko vzamemo kot 
osnovo za povprečno odkupno ceno 650 S-din in jo označimo z indeksom 100. Za 
točen izračun povprečne odkupne ecne m edu bi sicer potrebovali tudi točne po
datke o vseh količinah posam eznih vrst odkupljenega medu. Vemo pa, katere vrste 
medu so bile odkupljene v večjih količinah. Zato se lahko zadovoljim o z na opisani 
način ugotovljeno povprečno odkupno ceno v prepričanju, da bi bila v prim eru 
uporabe točnih podatkov stvarna povprečna odkupna cena kvečjemu višja in bi 
bil zato razpon med obem a cenam a še manjši.

Slovenija — podjetje Medeks 1. 1968 
vprečna odkupna cena medu

— po-
650 S-din/kg indeks 100

prodajna cena na drobno — rinfuza — 
posode)

- (brez
830 S-din/kg indeks 127.69

prodajna cena na drobno v kg kozarcih 920 S-din/kg indeks 141.53

Češkoslovaška trgovsko podjetje 1. 1963 
vprečna odkupna cena

— po-
20 Kč/kg — indeks 100

povprečna prodajna cena na drobno v 
zarcih

kg ko-
30 Kč/kg — indeks 150

Iz navedenega prim era vidimo, da ima podjetje Medeks m anjši razpon in za
radi tega bolj tesen prostor za m anevriranje te r da m ora zato posvetiti več pozor
nosti racionalizaciji poslovanja, da bi moglo zadostiti družbenim  obveznostim  in 
interesom  podjetja te r zagotoviti delovnem u kolektivu prim eren osebni dohodek.

Kakor vse kaže, se razm ere na svetovnem  tržišču z medom v bližnji prihod
nosti še ne bodo popravile. Zato je treba nujno ukrepati v smeri izboljšanja razm er 
na domačem tržišču. A rgentina npr. je dosegla s propagando lepe uspehe. Za pro
pagando pa je potreben denar. Tega pa Zveza nima. Zvezna članarina zadošča 
nam reč — ta čas zaradi podražitve papirja  — kom aj za naše glasilo. Izkušnje pa 
nam  kažejo, da je mogoče tudi pri nas s propagando dvigniti porabo medu. Trgov
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sko podjetje Medex je nam reč s stalno propagando po radiu te r z izdajo propa
gandne literature v sodelovanju z Zvezo dvignilo prodajo od 143 ton v letu 1962 
na nad 1000 ton v letu 1968.

Poleg propagande za večje uživanje medu dom a pa je za stabilizacijo boljših 
cen našega medu zelo pom embno tržišče z medom v Zvezni republiki Nemčiji. 
To tržišče, na katerega postavljam o zlasti hojev med, m oram o še dalje obdržati 
te r na njem  prodajo našega m edu še povečati in popestriti. Potrošniki medu so 
vedno bolj zahtevni in vedno bolj povprašujejo po sortnem  medu. Precej našega 
medu je nem ška trgovina že zavrnila ozirom a ga ni plačala po ceni za hojev med, 
ker so analize pokazale v njem  prevelike količine kostanjevega cvetnega prahu. 
Pri nas so precejšnje možnosti za pridelovanje sortnega medu kot: akacijev, sm re
kov (od lekanij), hojev, lipov in žajbljev, v Liki: šetrajev in v ZRN visoko ce
njeni med jesenske rese. N a dalm atinskih otokih je mogoče pridelati še čisti 
rožm arinov med in nekatere druge. Če bomo v prihodnje posvetili več pozornosti 
pridelovanju sortnega medu, bomo tak  med laže in bolje prodali tako na dom a
čem kakor tudi na zunanjem  tržišču.

Za vse to pa nam  je potrebno izobraževanje, znanje in uporaba znanja v 
praksi. Skratka, potrebno nam  je dobro strokovno vodstvo. Ko bomo znali pride
lovati sortne kvalitetne vrste medu, m ora dobiti ta  ustrezno pakirani med svoje 
ime »slovenski med« z zaščitno znamko. Vzporedno bo treba gledati tudi na to, 
da bodo čebelarske potrebščine, zlasti kovinski deli, ki pridejo v stik z medom, 
ustrezali sodobnim sanitarnim  predpisom.

Naše čebelarstvo stoji tedaj v zvezi z vnovčevanjem  medu pred velikimi na
logami, ki pa jih bo zmoglo le z dvigom strokovne ravni čebelarjev, seveda če 
bomo tudi finančno dovolj močni. Živimo v času, ko se pri reševanju različnih 
problem ov ves svet zateka k sodelovanju in raznovrstnim  integracijam  na različ
nih področjih človekove dejavnosti. Pri Organizaciji združenih narodov delujejo 
že številne ustanove hum anega značaja. Dela teh ustanov ne morejo več ovirati 
državne meje in države se trudijo, da se vključijo v njihovo dejavnost. Tudi čebe
larstvo se prek Apimondije in FAO hitro vključuje v ta  svetovni proces. Temu 
procesu se tudi slovensko čebelarstvo ne bo moglo in tudi ne bi smelo izogniti. 
Važno je predvsem, kako se bomo vključili. Ali bosta naše znanje in uporaba zna
nja dovolj razvita, da se bomo lahko vključili kot enakovredni delovni partnerji, 
ali pa bomo ostali nekje daleč zadaj.

Z u sa m m en fa ssu n g  

D er  H o n ig m a rk t

Schon im Jah re  1965 w urden die ersten  Anzeichen einer I-Ionigkrisis am W eltm arkt 
erkennbar. Die Ü berseeländer Mexico, Argentinien und Canada, aber auch die O ststaaten, 
w arfen grosse Mengen Honig auf den M arkt. Für diese S taaten w ar der deutsche H onig
m ark t äusserst interessant, da er jährlich an 60.000 Tonen Frem dhonig aufnim m t. Die gute 
H onigernte des Jah res 1968. und zum Teil auch die des Jahres 1969. erschw erte die Lage 
am heim atlichen M arkt. Kenner am W elthandel sehen eine w eitere Senkung des H onig
preises entgegen. Dazu ist m it der baldigen EWG — H onigm arktordnung zu rechnen, nach 
der Honig dieser Länder den Vorzug gem essen wird. Gleichzeitig w ird der H onigertrag 
in den Ü berseeländern noch gesteigert, d er Konsum des Honigs aber dam it nicht den 
Gleichschritt hält. Die Regelung der Krisis liegt einzig in der Steigerung des H onigkonsum s 
mit gleichzeitiger Steigerung der einheim ischen erstklassigen Sortenhonige, nach denen die 
verw öhnteren  Konsum enten bereits heute greifen.
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K I R A R J E V P A N J
M I R O S L A V  K A M E N S E K

V strokovnih revijah je bilo porabljenega že veliko tiskarskega črnila, še več 
pa je bilo in je še razpravljanja o tem, kateri panj najbolj ustreza našim razm eram . 
Ta razglabljanja so znak, da čebelarji strem im o k napredku ter želimo odpraviti 
pom anjkljivosti, katere opažam o pri dosedanjem  načinu čebelarjenja in čebelnih 
panjih. Eni še vedno prisegajo na AZ-panj, drugi na LR, tretji ne vem na katerega. 
Dejstvo pa je, da vsakem u panju lahko očitamo določene pom anjkljivosti ali celo 
napake, popolnega panja ni in ne bo. Želimo pa imeti čim boljšega, takega, s ka
terim  bi dosegli pri relativno malem vlaganju sredstev in dela čim boljši uspeh.

Od dobrega panja pričakujem o, da omogoči -.
1. Dobro in lahko zazimovanje,
2. dober razvoj, pravočasno močne in zdrave nerojive družine,
3. čim manj in čim lažje delo pri opravljanju,
4. priročnost pri selitvi in dobro počutje čebel med selitvijo,
5. m ožnost zlaganja v skladovnice, in končno,
6. da ni prekom pliciran in predrag.
Iz izkušenj smo prišli do zaključka oz. spoznanja, da m ora dober panj izpol

njevati tudi naslednje pogoje:
a) dovolj prostoren m ora biti,
b) imeti m ora dobro toplotno izolacijo,
c) imeti m ora dobro zračenje in prostor, kam or se čebele lahko um aknejo,
d) plodiščni okviri m orajo biti visoki,
e) mediščni okviri nizki,
f) neoviran prehod čebelam iz plodišča v medišče,
g) enostavno širjenje in zoževanje gnezda,
h) pri pregledih čim manj m ečkanja čebel in čim manj vznem irjanja družine.
Franc K i r a r , velečebelar, dom a iz M alečnika pri M ariboru, čebelari več kot

50 let. Bogate izkušnje in velika razgledanost sta mu pripomogli, da je po svoji 
zamisli konstruiral panj, ki se po njem im enuje » K I R A R « .  Om enjeni čebelar 
čebelari v teh panjih že vrsto  let kot poklicni čebelar z velikim številom panjev. 
Mnogi čebelarji v okolici M aribora so uvideli prednosti om enjenega p an :a ter je 
teh že skoraj tisoč v uporabi. Z dovoljenjem  tov. Kirarja želim s tem člankom se
znaniti širši krog čebelarjev o njegovem dosežku. Avtor sam bi napravil to bolje. 
Upam, da bo to v bližnji prihodnosti tudi storil. Po osnovni zamisli je Kirarjev 
panj nakladni panj, prilagojen našim  potrebam , da ga je možno uporabljati ozi
rom a zlagati v skladovnico.

O h i š j e  je izdelano iz sm rekovih ali lipovih desk debeline 24 mm. Zaradi 
delovanja lesa so deske široke največ 120 mm, na stenah imajo utore. V utorih  
so vložene letvice, za lepljenje se uporablja hladno lepilo, odporno proti vlagi. 
Zunanje mere ohišja so: širina 485 mm, globina 610 mm, višina 752 mm.

P 1 o d i š č e . Stavba je topla, okvirov 11 +  gradilnik. N otranje mere okvirov: 
višina 302 mm, širina 403 mm, osna razdalja 36 mm, širina ulic 13 mm. Dimenzije 
letvic: zgornja 403 X  28 X  16 mm, spodnja 403 X 23 X 14, stranski 332 X 23 X 10 
mm. Okvirji so obešeni v C profilnih tračnicah, zato je zgornja letvica ob straneh 
oprem ljena z žeblji. Tudi razdalja med posameznimi okviri je dosežena tako, da 
sta na eni strani zgornje letvice zabita dva žeblja 8 mm iz letvice, enako na spodnji 
letvici, 13 mm iz letvice.
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P o k r o v  služi za pokrivanje plodišča, po vstavitvi naklad pa za pokrivanje 
teh. N apravljen je iz dveh, med seboj lepljenih lesonitnih plošč dim. 450 X 436 X 
X  4 mm. Plošči sta na sprednji strani ojačeni s trdo letvico 436 X  30 X  10 mm, ob 
straneh, 20 mm od roba, pa s trirobno trdo letvico višine 10 mm. V pokrovu je od
prtina 0  80 mm, predvidena za krm ljenje. Pokrita je z lesonitno ploščo.

M e d i š č e sestoji iz dveh predalčnih nastavkov. V vsakem  nastavku je 8 me- 
diščnih okvirov, zunanja m era teh je 393 X 145 X 44 mm. Stavba je mrzla, okviri 
im ajo vodila T oblike, razm ak med okviri je dosežen z utori v prednji zadnji steni 
predala. V okvire je vgrajena Alu pločevina debeline 0,60 mm, na njo je obojestran
sko nanesena satna osnova. M atica celic mediščnih satov ne zaleže zaradi njihove 
globine in pravokotne lege glede na plodiščne sate. Mcdiščno satovje ostane vedno 
deviško.

M a t i č n e  r e š e t k e  n i .
V e r a n d a  je za prednjo panjsko končnico. N orm alno je zaprta, odprem o jo 

samo ob daljših prevozih, za kar je nam enjena, tem u nam enu služi tudi zgornje 
ventilacijsko okno.

Iz priloženih skic si panj lahko predočite. Za izdelavo pa je že potrebno imeti 
delavniški načrt v večjem merilu, ali pa že izdelan panj. Oboje lahko dobite v po
slovalnici Čebelarskega društva M aribor, Tirševa ul. št. 26. Interesenti m orajo pri 
naročilu navesti točen naslov in število kopij. N ačrte dobijo po povzetju, stroški 
za eno kopijo so 10 N din.*

Prednosti Kirarjevega panja so:
1. Dober in zgoden razvoj družine,
2. pri pravilnem  opravljanju m ala verjetnost rojenja,
3. prostornost; zato je mogoče vzrediti močne družine in doseči velik donos,
4. lahka kontrola stanja družine, brez večjega vznem irjanja čebel,
5. enostavnost zoževanja in širjenja gnezda,
6. izredno dober za prevažanje na pašo,
7. dobro in lahko zazim ljanje čebel,
8. lažje točenje. Zaradi pločevinaste arm ature prenesejo mediščni sati večje 

hitrosti, možno je točenje doma. Pri točenju m anjše vznem irjenje čebel in zato 
manjši izpad proizvodnje. Zaradi deviškega satovja večja čistoča medu. V prim eru 
kristalizacije medu je možno izprazniti mediščne sate z lopatico.

Kot sem že omenil, idealnega panja ni mogoče konstruirati. Mislim pa, da je 
tov. Kirar napravil največ, kar se napraviti da. Vsi detalji in vse dimenzije so tako 
premišljene, vsaka posam eznost strokovno utem eljena tako, če bi kakorkoli sprem i
njali, bi bilo samo v škodo om enjenem u panju. V ilustracijo naj navedem  samo 
nekaj prim erov: reža med plodiščnimi okviri in pokrovom  je 7 mm, zato da čebele 
nad okviri ne gradijo. Eden pogojev, da m atica dobro zalega, so visoki plodiščni 
okviri in ne njihovo število. V plodišču je topla, v medišču mrzla stavba, mediščni 
sati so globoki in nizki. M atica ima v medišče prost prehod, vendar mediščne sate 
ne zaleže ter ostanejo ti vedno deviški. In še in še bi vam  lahko našteval.

V Kirarjevem panju ni mogoče prestavljati kot v A2 panju. Pomagamo si s 
tem, da v času razvoja in slabše paše delam o rezervne družine v štirisatarjih, 
eventualno polovičarjih te r sočasno vzgajamo mlade matice. Ob nastopu dobre 
paše pa ojačimo družine, s katerim i čebelarimo na med. To je tako imenovani 
psevdo dvom atični sistem.

V tem kratkem  sestavku ne m orem  opisati vseh podrobnosti. K irarjev panj 
zahteva svojstven tehnološki postopek, predvsem  pa vestnost in natančnost. Mirno
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lahko trdim, da je K irarjev panj vreden pozornosti in velik korak naprej k um ne
mu in racionalnem u čebelarjenju.

* Pripom ba uredniškega o d b o ra :
Iz tehničnih razlogov nismo mogli priobčiti skic  K /rar/eoega panja, k i  jih je avtor  

priložil rokopisu. Zato prosimo vse, ki se zanimajo za ta panj, da se obrnejo na navedeni 
naslov v Mariboru.

A L I  M A L I H  Č E B E L A R S T E V  R E S  NE  B O V E Č ?
L O J Z E  L E S N I K

V š t .  1 leta  1970 p iše  tov. Ivan Krajnc zanimive s tvari.  N isem  dora s te l  tem u ,  da  bi 
ocenjeva l  v re d n o s t  in koris t  panja.

Na predzadnji  ods tavek ,  da  malih č eb e la r jev  en o s tav n o  ne bo, bi pa le dal pripombo. 
Sem  n am reč  tudi pri t is tih ,  ki imam sa m o  nekaj nad 20 panjev. Mislim, da tako  lahko go
vori in p iše  sa m o  človek, ki mu je  z ače tek  in konec  sa m o  čim več  pridobiti.  Da s e  razu
m em o. Tudi mali č eb e la r  je  ve se l ,  ako mu čeb e l ic e  č im več  nanosi jo  in da  ima svo je  po
so d e  polne.  To je  pa le ena  točka  pri m alem  čebe la r ju .  Druga pa je  l jubezen do čebelic ,  
pa kakor pravim o dan es ,  rekreacija .  Ko je  človek nekako v se g a  p ren as ičen ,  s e  v se d e  pred  
čebeln jak ,  ali pa b rska  po panjih če  je po trebno .

Ker je  Savinja od Celja  navzdol o n e sn ažen a ,  da  je v njej prem inulo  v s e  živo, v p ra šam  
ribiče, kako da š e  držijo skupaj,  pa pravijo: Mi sm o  pač  ribiči tudi v neugodnih  okolišči-

i

Umetniško izdelan in vzorno oskrbovan čebeljnak tov. Šolarja iz Nemilj nad Kranjem kaže,
da čebelarstvo le ni samo trgovina.
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nah. Pom agam o si kakor vem o  in znam o. Nekateri  skuša jo  kaj ujeti  v s t ran sk ih  potokih, 
drugi pa g redo  v iše  ob Savinji, kjer voda š e  ni on esn ažen a .

Za v sakega ,  ki količkaj pozna kmeti js tvo ,  je  jasno ,  da m ora  km et  napredovati  le, ako 
bo delal po novodobnih sm ern icah ,  s e  pravi s  p r im erno  m ehanizacijo : traktorji,  motornimi 
kosilnicami,  kombajni itd. Preobračan je  zemlje  z motiko in lopato je  ne ren tab i lno  in kdor 
s e  ne  bo naslonil  na novi sodobni način km etovanja ,  bo propadel.  Toda . . .  š e  vedno  bodo 
osta li  okoli naših  h išic  vrtovi,  na katerih  s e  bo pridelovala  zelenjava in gojile rože. Večina 
te h  vrtov pa s e  bo š e  vedno  obdelovalo  z motiko in lopato. Nekateri  bodo obdelovali te  
v r tove  zato, da  si pridelajo p o trebno  zelenjavo, drugi , z višjimi dohodki, pa zaradi tega ,  
da  s e  gibljejo, da  s e  v vrtu  razvedrijo. Taki mali vrtovi bodo š e  dolgo —  dolgo okrog na
ših  hiš.

Kakor vrtovi,  menim, da bodo pri mnogih h išah  š e  dolgo, dolgo tudi mali čebelnjaki,  
pri t e m  pa tudi ljubitelji č eb e la rs tv a .  To prav dobro  vem  iz la s tn e  izkušnje. Pri moji raz
noliki de javnosti  m e je  dolete l  m ars ikak razburljiv dogodek. Pridem domov, sek am  drva, 
a ta  vsiljiva razbur jenos t  m e kar nad legu je .  Grem  na travnik kosit,  nep ri je ten  dogodek  
g re  za menoj.  Kadar g rem  pa k čebe licam , pozabim na v se .  Živci s e  pomirijo, približa se
blažen v e č e r  in b lagodejen  sp a n e c .  Ako bi ne  bilo prav  n obene  druge  koristi za m alega
čebe la r ja ,  kakor b lagodejno  pom irjanje  živcev, s e  sp lača  čebelari t i .

In kadar po poletni vročini začne  rahlo deževati ,  pa s e  v s e d e š  v čebeln jak , p o s lu ša š  
p r i je ten  šum , kako je to lepo prijetno. M ogoče  t e  pr i je tnost i  ne  občuti  v e lečeb e la r ,  mi 
mali, pa s e  tudi v se g a  sk ro m n eg a  vese lim o.

Res je, da je mladih č eb e la r jev  bolj malo,  a nekaj jih je. In kako je človek vese l  teh  
mladih, ki se v e d a  začnejo  tudi z malim, z nekaj panji,  kako so  navdušen i.  O v se h  podrob
nostih  radi govore  in razpravljajo. In prav ti mladi navdušen i  čebelarj i  so  nam porok, da
bodo š e  živeli tudi mali čebelarji.

N A  R O B  D E S E T E  
O B L E T N I C E  Z A V O D A  Z A  Č E B E L A R S T V O

L O J Z E  K A S T E L I C

Te dni po teka  d e v e t  let  odkar je  začelo  nekaj d e se t in  nakupovalcev  po vsej  Sloveniji 
in celo  sosedn j i  Hrvatski nakupovati  t i s o če  čebe lj ih  družin za I. 1960 ustanovljeni  Zavod za 
čeb e la rs tv o .  V svo je  okrilje naj bi sp re je l  tudi vsa  č e b e la r s tv a  zad ružnega  sek tor ja ,  pod
je t je  »Rog« z nekaj s to  panji t e r  družine č eb e la r sk e g a  o d se k a  pri Kmetijskem institutu 
v Ljubljani.

Že pred  t e m  so  nekater i  čebe la rsk i  veljaki poskušali  zabiti klin en o tn o s t i  s lo v en sk eg a  
č eb e la r s tv a  z us tanav ljan jem  raznih podjetij in o dsekov  izven v se s lo v e n sk e  organizacije ,  
ro jstvo Zavoda za č e b e la r s tv o  pa naj bi pom enilo  obračun  z am ater izm om  in športn im  
čeb e la r jen jem  pri nas .  S t isoči panji v nekaj d e se t ih  obratih  naj bi prekrilo  na šo  ožjo do 
movino, o b e n em  pa pripravilo p o t  š e  večji in bolj ambiciozni čebe la rsk i  vele tvorbi ,  ka te ra  
naj bi poleg  čeb e la r jen ja  p revzela  tudi v so  znanstveno-raziskovalno, predelovalno  in t rgov
sko  d e ja v n o s t  v zvezi s  č eb e la rs tv o m .  To s e  je  tudi zgodilo: iz Zavoda za čeb e la r s tv o  s e  
je  rodil Agromel.

Slovenski  čebe lar j i  s e  spom injajo  te h  dni z grenkim  priokusom . Trezni glasovi in 
pam etn i  nasve ti  iz njihovih v rs t  so  s e  odbijali  od neprod irnega  zidu m ega lom anov  in š a r 
latanov, ki so  s  kričavim hvalisanjem  slepili  vodeče .  Nov panj, novi čebelarj i ,  nov način 
čeb e la r jen ja  in novi obrati  naj bi pomenili p ro g re s  v tej  poetični panogi gospodars tva .  
Vse drugo  —  pre izkušen  e n o te n  panj, v e čs to le tn a  tradicija,  v se s lo v e n sk a  organizacija  —  
pa je  nazadnjaštvo ,  drobnjakars tvo ,  sk ra tka  b rezperspek tivno .  Taka so  bila nj ihova gesla .

Kaj s e  je  izcimilo iz njihovega učenja ,  nam je  v se m  p redobro  znano. In š e  p redobro  
v spominu! Toda govoriti  o tem  bi bilo v eč  ali manj p ran je  um azanega  perila, za to  o tem  
neradi govorimo. Bolje, da s e  pozabi, bolje , da  ponovno popr im em o v graditvi n a še  en o t 
nosti ,  da vsaj de lno  rehabili t iram o naš  ugled  pri so sed ih  in v zam ejs tvu ,  ka te reg a  sm o  
tako  lahkom iselno zapravili in k a te reg a  so  nam pridobili  naši  čebe la rsk i  velmožje  v p re 
tek lost i .

Zdi pa se ,  da  le ne  de lam o  prav, ko molčimo!
Morda ravno molk in na ša  m alo d u šn o s t  dvigata  pogum  nekater im  krogom n a š e  b ra 

tovšč ine ,  da  so  z opet  posta li  g lasnejš i  s  p rece j  oč itno  ten d e n co :  razbiti  na šo  eno tnos t!
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Pogle jm o sa m o  tako im enovano  »sladkorno vojno«! Res je  in priznati  m oram o, da  z le to š 
njo deli tvijo sladkorja  ni bilo v se  v redu. Toda ne sm e m o  dovoliti , da bi to pos ta lo  napih
njena  kost,  ka te ro  naj bi glodali čebelar j i  in s e  ob njej zgrizli! Vedeti  m oram o, da so  ravno 
tis ti ,  kateri  so  d a n e s  na jg lasnejš i  in najbolj kost  napihujejo,  imeli pred  dese t im i  leti moč 
in ugled, da bi nam izposlovali čebe la rsk i  zakon, po k a te rem  bi imel vsak  č eb e la r  pravico 
ne le do sladkorja ,  am pak š e  do  raznih drugih beneficij ,  k a te re  uživajo čebelarj i  v drugih 
zemljah.  Brez zakona te h  pravic  nimamo, zato  p o s ta jam o  ž r tve  najrazličnejših  špekulac ij .  
Najbolj ža los tno  pri t e m  pa je, da  nam  je  to  povod za razprtije ,  n a m es to ,  da  n as to p am o  
e n o tn o  in si izposlu jemo čebe la rsk i  zakon in z njim n a še  pravice,  k a te re  nam je družba 
dolžna. To bom o dosegli  le, č e  s e  bom o z združenimi močmi izvlekli iz zapos tav ljenost i ,  
v ka te ro  n as  je družba potisn ila  zaradi polomij z ag re šen ih  od s trani  Zavoda za č eb e la r 
s tv o  in Agrom ela  pred  dese t im i  leti.

Poglejmo š e  drug primer,  prav tako, ali pa š e  bolj ž a los ten .  Vodstvo Zveze č eb e la r 
skih d ru š te v  SRS je nadvse  pravilno ocenilo  silno kritičen položaj s lo v en sk eg a  čeb e la r 
s tv a  in čebe la r jev  zaradi izos tanka novih, mladih moči m ed  svo je  v rs te .  Povprečna  s t a 
ro s t  s lovensk ih  č eb e la r jev  s e  je povzpela  nad 60 let. Treba je  bilo nujno nekaj ukrenit i.  
Rodila s e  je  zam isel  o ustanovitv i  in graditvi č eb e la r sk e g a  izobraževalnega cen tra .  Po
t isn jeni  v kot —  kot s e m  že omenil  —  od družbe  n ism o mogli kaj prida  pričakovati .  Zato 
je  padla  odločitev,  da  si bom o tak  c e n t e r  čebelar j i  sam i zgradili z lastnimi s red s tv i .  Kakš
na lepa, n ad v se  hva levredna  zamisel!

V vsaki številki Slov. čeb e la r ja  lahko berem o ,  kako re sn o  s e  zavedajo  p o m em bnos t i  
t e  zamisli sko ro  vsi s lovenski  čebelar j i ,  ki s  svojimi prispevki pom agajo  k njeni u re sn i
čitvi . Poglejmo pr im er tov. Jo že ta  Babnika iz znane  č eb e la r sk e  d ružine Babnikov, kateri 
j e  s a m  prispeval  milijon s ta r ih  dinarjev! Tako s e  je  nabrala  poleg  že  kupljenega  zem ljišča  
sp o š to v a n ja  v redna  v so ta  p reko  28 milijonov s ta r ih  dinarjev.  Ali je  n e k a te re  kroge zasko- 
minala o m en je n a  vso ta ,  ali jim ni v š e č  koncepcija  zamisli,  de js tvo  je, da  so  tis ti ,  ki so  
o  CIČ-u š e  do  nedavna  govorili s  pom ilovanjem  kot o nekakšni  utopiji , d a n e s  ubrali  d ruge  
s t ru n e .  Začeli so  s  p rep r ičev an jem  in p regovarjan jem  p osam ezn ih  funkcionarjev  Zveze in 
d ru š te v  kritizirati c e lo ten  p rojekt  izgradnje CIC-a, č e š  da  lokacija ni dobra,  da je  n e s t ro 
kovno zasnovan ,  itd. Vse lepo, toda  spr ičo  slabih  izkušenj s lovensk i  čebelarj i  uprav ičeno  
dvomijo v d o b ro n a m e rn o s t  t ak e  kritike in s e  bojijo, da  ni to le p o sk u s  miniranja eno tnos t i  
akcije .  Morda s e  motijo?!

Toda zo p e t  m o ram o poudarit i ,  da  so  krogi, ki d a n e s  kritizirajo p ro jek t  C lč-a ,  imeli 
p red  10 leti v okviru Zavoda za č e b e la r s tv o  vpliv in s re d s tv a ,  da bi s lo v en sk em u  č e b e 
larstvu  p reskrbeli  CIČ kakršnekoli  v r s te ,  t e r  s  t e m  omogočili p e rm a n en tn o  pom la jevanje  
č eb e la rsk ih  v rs t .  Kot vem o, s e  to  ni zgodilo. S to t ine  milijonov dinarjev,  nam enjen ih  na
predku s lo v e n sk e g a  č eb e la r s tv a  pa je  skopne lo  za po v sem  d ru g e  sv rhe .  Na to  ne  sm e m o  
pozabiti!

S ic e r  pa om en jam  zgoraj navedeno ,  da bi naši,  p o se b n o  š e  čebe la rsk i  javnosti ,  po
stavil  za d e se t l e tn ic o  Zavoda za č e b e la r s tv o  n ad v se  pom em bno,  nače lno  vp ra šan je :  Ali 
je  slovenskemu čebelarstvu Zavod tak, kakršen je, sploh potreben, ali je  —  zopet tak, 
kakršen je  —  sposoben karkoli doprinesti napredku slovenskega čebelarstva in nalogam, 
katere so si slovenski čebelarji preko svoje Zveze in društev zastavili in ako to je, čemu 
nam je potem potrebna graditev C lč-a , saj bi se lahko vsa dejavnost —  znanstveno 
raziskovalna, prognostično obveščevalna, izobraževalna, pospeševalna in druge —  vršile  
v okviru Zavoda, če le-tega že imamo in je več ali manj deležen moralne in materialne  
podpore oblasti? Č em u de li tev  s r e d s t e v  in kadrov, katerih  imam o š e  za eno  sa m o  u s ta n o 
vo p rem alo?  Č em u s  cep l jen jem  moči dopust i t i  r ivalstvo m ed  dvem a  ustanovam a,  katero  
je  zelo s lab  porok za konstruk tivno  de lo?

Za odgovor  na prvi del vp ra šan ja  bo pač  p o t reb e n  vsaj de len  vpogled  v d o sed an je  
de lo  Zavoda za č e b e la r s tv o  in rezu l ta te  t e g a  dela. O te m  je  č e b e la r sk a  jav n o s t  v s e  p re 
malo o b veščena!

L. 1960. ustanovljeni  Zavod za č e b e la r s tv o  je  že  v d ru g em  letu o bsto ja  ustanovil  kom
b inat  Agromel,  k a te rem u  je  p repust il  v se  svo je  o se b je  in p rem ožen je .  Za t iho  likvidacijo 
Zavoda, ka te ra  naj bi sledila ,  je  o s ta lo  pri Zavodu nekaj ljudi, kateri  pa so  —  zaradi določenih 
in te reso v  —  delali na likvidaciji tako počas i,  da je  prišel  pod prisilni s teča j  prej Agromel.  
Na ta  način s e  je  zgodilo, da  je v tren u tk u  pris i lne  likvidacije Agrom ela  Zavod za č eb e la r 
s tv o  »de jure« š e  obsto ja l .  To d e js tv o  so  izkoristili nekater i ,  ki so  s e  očitno  bolj razumeli 
na pravo kot na č eb e la rs tv o ,  in Zavod ponovno oživeli tudi »de facto«.

V nemilost i  pri o b la s te h  in n e popu la ren  pri čebe lar j ih  novooživljeni Zavod ni mogel 
računati  na kakršnokoli  pom oč  od stran i,  da  bi s e  lotil de javnost i ,  ki po svoji naravi pri-
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t iče jo  Zavodu, tj. z n an s tv en o  raziskovalna,  p o sp e še v a ln a ,  izobraževalna,  itd. Zato  je  od 
Agrom ela  pokupil nazaj nekaj s  s tarimi zavodovimi e tike tam i op rem ljen e  em b a laže  in 
nekaj čebe l ,  t e r  s e  vrgel p re d v sem  na t rgovsko  predelovalno  de javnost ,  izkoriščujoč pri 
tem  s t a r e  reg is trac i je  p re jšn jeg a  Zavoda. Zaradi konjunkture  nekater ih  p repara tov  na bazi 
m at ičn eg a  m lečka, si je  m ateria lno  kmalu opom ogel,  v en d ar  je  š e  vedno  deloval nekako 
ob strani  tako, da  je  bilo njegovo de lovanje  č eb e la r jem  več  ali manj nepoznano.

S lovenski čebelar j i  so  preko  svojih p redstavn ikov  v Zvezi večkra t  jasno  povedali ob
las tven im  forum om, da jim tak  Zavod ni p o t reb e n  in da naj s e  priključi bodisi Kmeti jske
mu institu tu ,  bodisi Biotehnični fakulteti ,  kjer so  dani boljši pogoji za de lo  na znans tveno  
raziskovalnih vprašanjih ,  ka te ra  so  za čeb e la r s tv o  in čeb e la r je  življenjsko važna. Dogajalo 
s e  je  nam reč ,  da  je  bil že  sam  obsto j  Zavoda na jvečkra t  razlog, da  n ism o nale teli na ra
zumevanje ,  kadar sm o  postavil i  kjerkoli v p ra šan je  n a še g a  zn an s tv en o  raziskovalnega  dela . 
Povsod so  imeli pri roki izgovor, č eš ,  saj  im a te  Zavod. Po drugi s tran i  —  kot s e m  že o m e 
nil —  Zavod zaradi pom anjkanja  s r e d s t e v  ni mogel začeti  z re sn e jš im  delom na tem  pod
ročju, saj je  bil p r imoran preživljati s e  v eč  ali manj z lastnimi s red s tv i .  Zaslovel je  celo 
kot najcenejši zavod v Jugoslaviji.

Žal pa od tega ,  da imamo na jcene jš i  Zavod, čebelarj i  nimam o nobenih  korist i,  kajti 
izkazalo s e  je  —  m orda  prav zato —  da so  u s lu g e  pri njem, vsa j  t i s t e  iz z n an s tv en o  raz
iskovalnega  področja ,  najdražje.  Zavod —  to  čebelarj i  dobro  v em o  —  razpolaga nam reč  
z rezultati,  dognanji  in zaključki skoro  poldrugo d e s e t l e t j e  do lgega  raziskovalnega de la  na 
več  področjih, m ed  katerimi so  v sekakor  na jvažnejša :  gozdno m ed e n je  in njegovo napo
vedovanje ,  se lekc ija  z odbranimi rodovi in u s t r e z n o s t  nak ladnega  panja  pri nas.  In ti re 
zultati so  p ravzaprav s lovensk im  čeb e la r jem  praktično nedosegljivi,  č ep rav  s e  je za nji
hovo proučevan je  v p re tek los t i  porabilo ogrom no —  č e b e la rsk e m u  napredku  n am en jen e g a  
denarja .  Zgovoren pr im er  za to  je b re z u sp e šn o  pogajanje  čebe la r jev  za prognoziranje  
gozdnega  m eden ja .  (V ilustracijo  naj navedem , da je Zavodu ponudila  skupina  ljubljanskih 
č eb e la r jev  za napoved  m ed en ja  200 t iso č  s ta r ih  dinarjev,  pa  je  dobila  odklonilen odgovor, 
č eš ,  da je  premalo .  Drugo: ZČDS s e  je  dogovarja la  z d i rek tor jem  Zavoda, da bi za ob le t
nico J a n še v e  sm rti  —  poleg  drugih — izdala tudi daljšo  razpravo o gozdnem  m edenju ,  
pa s e  ni mogla  dogovoriti ,  ker  je  bila najvišja  tarifa  za honorar  p rem ajhna .  S ice r  iz v eč 
krat p rog ram irane  se lekc ije  od izbranih rodov š e  ni na voljo matic,  toda  čebelarj i  s e  že 
seda j  sp ra šu jem o ,  kakšna  bo njihova cena ,  ko s e  bodo pojavile?! O dveč  bi bila tudi s e 
danja  polem ika o u s t rezn o s t i  panja, č e  bi Zavod objavil rezu l ta te  v eč  kot poldrugo d e s e t 
letje  t ra ja jo čeg a  čeb e la r jen ja  v LR panjih na svoji poskusn i  posta ji  v Dolskem. Seveda  
rezu l ta te  podkrep ljene  z vsakoletn imi uspehi  in neuspeh i!  Itd.)

Tako m o ram o ob dese t le tn ic i  Zavoda za č eb e la rs tv o ,  žal, ugotovit i,  da  s lovenski  č e b e 
larji v š i r š e m  sm is lu  n im am o od njega p ravzaprav nikakršnih praktičnih  korist i,  razen 
m orda  nekaj d e s e t  p redavanj  in strokovnih  člankov, objavljenih tu  in tam . Pa š e  v teh  
p o g re šam o  poda tke  in dognanja  zavodove de javnost i ,  kar bi bilo za n as  p re d v sem  važno 
in koristno.  Enako je  s  takoim enovanim i prikazi čeb e la r jen ja  v nak ladnem  panju. Tudi pri teh  
so  ude leženci  zam an skušali  izvedeti o konkretnih uspeh ih  čeb e la r jen ja  v LR panju za več  
let  nazaj! Upam da s e m  dovolj ja s en  č e  ponovno poudarim , da zaradi ek s is ten č n ih  p rob le 
mov Zavod kot tak, brez  zados tn ih  s r e d s t e v  ne  m o re  dost i  d ru g ače  poslovati!  To naj bi 
bil tudi nekak odgovor  na drugo zas tav ljeno  vprašan je .  S e v e d a  pri tem  ne m o rem o  upo
š tev a t i  t rgovsko  p redelovalno  d e jav n o s t  Zavoda, kajti z njo, kot vem o, si pri skrbi za na
p redek  č eb e la rs tv a  ne  m o rem o  pomagati!

Da bi dobili odgovor  na zadnje  postav ljeno  v p rašan je ,  ka tero  p o t  naj čebelarj i  u b e 
remo, da ne  bi cepili kadrovskih in m ateria ln ih  kapac ite t ,  bi rad predlagal  s le d e č e :

ZČDS naj, kot p red s tav n ica  v se h  s lovensk ih  č eb e la r jev  izposluje od ob las tven ih  fo
rumov us tan o v itev  komisije  s  širokimi pooblasti l i ,  ka te ra  naj prouči in oceni kot po trebno  
ali pa n ep o treb n o  d o se d a n je  de lo  Zavoda za čeb e la r s tv o  v koris t  c e lo tn eg a  s lo v en sk eg a  
čeb e la rs tv a .  Ocenijo  naj s e  tudi m ožnosti  in volja Zavoda za so de lovan je  v prihodnje. 
Na podlagi teh  ocen  naj s e  določijo izhodišča  za nadaljn je  delo za d o se g o  ciljev, ki sm o  
si jih zastavil i.  Na v sak  način je t re b a  s tako  o cen o  za naprej  p repreč it i  žongliranje z naj
različnejšimi prot iprogrami brez  r e s n e  o sn o v e  za njihovo realizacijo. Z drugimi besed am i:  
p repreč i  naj s e  m etan je  polen  pod noge  tako  ve l ičas tn im  zamislim, kot je izgradnja C lč-a .

Po drugi s tran i  naj taka  ocen a  pokaže ev en tua lno  skupno  pot, ka tero  naj u b e re ta  tako 
Zavod za čeb e la rs tv o ,  kot ZČDS v koris t  in za n ap red ek  ce lokupnega  s lo v en sk eg a  č e b e 
lars tva .  To je  isk rena  želja mnogih čebelarjev!

S ev ed a  je  to  le moj o sebn i  predlog, to  je  p redlog čebelar ja ,  ki je imel skozi da ljše  
obdobje  m o žn o s t  sp rem lja ti  de lo  Zavoda za č eb e la rs tv o .  Pogled nazaj v to  de lo  pa  ne 
vzbuja p rev eč  optim izm a . . . !
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Če b e l a r j i  i n  v n o v č e v a n j e  m e d u

Iz  prijaznosti priobčujemo

izjavo dr. J. Riharja »Čebelarji in vnovčevanje m edu« v smislu 
zadevne sodne poravnave m ed Trgovskim podjetjem Medex  
in dr. J. Riharjem, sklenjene dne 8. januarja 1970 pred Okrož
nim sodiščem v Ljubljani, zaradi članka dr. J. Riharja »Čebe
larji v kleščah monopola«, objavljenega d Delu dne 27. 9. 1968.

UREDNIŠTVO

V »D elu« je b il 27. 9. 1968 o b ja v ljen  p o d  n a slo v o m  »Č ebelarji v  k le šč a h  m o n op o la«  
č la n ek , ki je n ače l p ereče  p ro b lem e v  čeb e la rstv u . Ker so  si pa ta  č lan ek , k i je  n ače l
p ereče  p ro b lem e  v  č eb e la rstv u , n ek a te r i n ap a čn o  razlaga li, je na m estu , da ga  n ek o lik o
d o p o ln im o .

In teres i p o sa m ezn ih  p an og  so  n am reč sto p ili m o čn eje  v  o sp re d n je , o d k ar v rš i lib era 
lizacija  trž išča  na p r id e lo v a n je  p o sa m ezn ih  ž iv il čed a lje  bolj o tip lj iv  p ritisk . Č eb ela rstv o  
je  le  en a  m ed  p an o g a m i, k i ču ti p o sle d ic e , sp ro ž en e  p o  g o sp o d a rsk i reform i.

Pri g o jitv i čeb e l gre  p o  en i stran i za  p r id e lo v a n je  m ed u , za  ž e ljo  n a p o ln iti lo n ce  
z  m ed o m  in si o s la d iti v sa k d a n ji kruh. Po drugi stran i je p o jem  č e b e la rstv a  zd ru žen  
z  m o čn o  za v e s tjo  im e tn ik o v  čeb e l, sad jarjev  in  se m e n o g o jc e v , da b rez  čeb e l n e  bi b ilo  
sad ja , ja g o d ičev ja  in  različn ih  p lo d o v . T retja  k o m p o n en ta , k i ozn a ču je  to  p a n o g o , je izred n o  
p e ste r  se s ta v  čeb e la rjev . M ed njim i so  k m e tje , d e la v c i in u slu žb en c i n a jrazličn ejših  p o k li
cev , sk ratk a , p red  u ljn jak i se  sreču jejo  p ro feso r ji in  u čen ci, p o sla n c i in  v o liv c i, rudarji 
in  inžen irji. M ed njim i je m n o g o  lju b ite ljev , d o sti tak ih , k i s i p o  n a p o rn em  d e lu  h od ijo
k čeb e ln ja k o m  m irit ž iv ce . Ce n a g la sim o  še , da je S lo v en ija  im ela  za g o jite v  čeb e l še
p red  s to le tji p rav  u g o d n e  p o g o je , k i jih  je d o  m a leg a  oh ra n ila  še  d o  n a ših  dni, sm o  p o m e n  
čeb e la r s tv a  še  bolj p od črta li.

Z ato  ni ču d n o , da so  čeb e la rji razb o r iti in  m ed  p rv im i, k i reag ira jo  na n ep ra v iln o sti.
V zad n jih  d e se tih  le t ih  je p rišlo  p red n je  n em a lo k r a t d o  izraza . T udi le to  1968 n i š lo  kar  
ta k o  m im o.

C ena m ed u  v  juliju  je p ad la . M n ogi čeb elarji so  za če li to ž iti, da b o d o  o p u stili p r e v o z e  
na p asišča , da b od o  č e b e le  sp lo h  o p u stili, drugi so  p a  za če li isk a ti n o v ih  p o to v , k a k o  bi 
o b šli p o sre d n išk o  v lo g o  trg o v in e  in  za če li m ed  v  v eč ji m er i sa m i v n o v č e v a ti. N a ra v n o  
je , da se  je ted aj zn a šlo  v  n a v zk r ižn em  o g n ju  T r g o v sk o  p o d jetje  M ed ex , k i je o b  p recejšn ji 
p o n u d b i m ed u  lan i zn iža lo  o d k u p n e  cen e .

V zgoraj o m en jen em  član k u  sem  o p isa l te ž a v n i p o lo ža j, v  k a te rem  so  se  zn ašli 
čeb elarji v  S lo v en iji in  n ak a za l p o tr eb o  p o  p reo r ien ta c iji pri v n o v č e v a n ju  m ed u . K ot 
p rim er sem  n a v e d e l fra n co sk e  čeb e la rje  k a k or tud i sp litsk o  čeb e la rsk o  zad ru go . Po in ten -  
cijah  g o sp o d a r sk e  re fo r m e  naj bi se  cen e  k m etijsk im  p r id e lk o m  d v ig n ile  v  p op rečju  za  
33 % , cen e  p o tr eb šč in a m  in  rep ro d u k cijsk em u  m a ter ia lu  p a  v  p op rečju  za 7,5 % . D eja n sk o  
so  se  npr. cen e  g o zd n em u  m ed u  v  o d n o su  n a  julij 1965 d v ig n ile  v  le tu  1966 za 37 % , 
v  le tu  1968 pa je p o  p ad cu  o d k u p n ih  cen  zn a ša lo  p o v eča n je  napram  p red refo rm sk im  
cen am  le  še  za 18,5 % . P o d o b n o  v e lja  za d ru ge v r s te  m e d o v . N a sp r o tn o  p a  so  sc  cen e  
n a jp o m em b n e jš im  čeb e la rsk im  p o tr eb šč in a m  d v ig n ile  zn a tn o  v iš e  k o t je p red v id ev a la  
re fo rm a . T a k o  je  npr. AŽ panj sta l le ta  1963 še  11.000, le ta  1968 p a  že  24 .000 S din. 
P o d o b n o  so  n arasle  cen e  to č ilo m , čeb e la rsk im  teh tn icam .

T r g o v sk o  p o d je tje  M ed ex  je na en i stran i g la v n i o d k u p o v a le c  m ed u , na drugi stran i 
pa p resk rb u je  čeb e la rjem  ra zn e in v en ta r n e  p red m ete . P o d jetje  je  v  v se h  zad n jih  15 le t ih  
o d k u p o v a lo  v išk e  d o m a č eg a  m ed u  in  ga p o sr e d o v a lo  z a m ejstv u  in  d o m a č em u  trgu. N a  
zah o d n a  trž išča  je v  tem  času  iz v o z ilo  6 ,813.179 kg p red v se m  g o zd n eg a  m ed u , k i ga  v  S lo 
v e n ij i n a jv eč  p r id e la m o . G led e zv iša n ih  cen  čeb e la rsk eg a  orod ja  v e lja  p rip om n iti, da d o  
zv iša n j n i p rišlo  p o  k rivd i T rg o v sk eg a  p od jetja  M ed ex , k i je pri tem  le  p o sre d o v a le c .  
Iz  teg a  je  v id e t i, da je p o d je tje  M ed ex  n a šem u  čeb e la r s tv u  p o tr eb n o  in  b i p o d o b n o  
p o d jetje  m o ra li ce lo  u sta n o v iti, če ga  n e  b i že  im eli.

S tem popravljam svoje delno pomanjkljive navedbe, ki so si jih nekateri razlagali 
kot da očitam podjetju Medex kakšne nepravilnosti ali celo monopolni položaj in pri
vilegije.

Monopolni položaj so ustvarili splošni gospodarski pogoji, pri tem pa podjetje Medex 
ne zadeva nikakršna krivda.
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Ob zn ižan ju  od k u p n e  ccn e  v  I. 1968 za m ed  so  čeb elarji izraža li p o tr e b o , naj b i se  
tud i na trž išču  m ed u  razv ila  zd rava  k on k u ren ca  in da naj bi tud i T r g o v sk o  p o d jetje  M ed ex  
d o b ilo  k on k u ren ta , se v ed a  pa je tud i v  ta k e m  p rim eru  treb a  raču n ati s tem , da se  b od o  
cen e  form ira le  p o  tržn ih  prilik ah .
L jubljana, 17. 3. 1969 D r. J o ž e  R ihar

V Z R O K I  N A Z A D O V A N J A  Č E B E L
I V A N  K R A J N C

Ko se ozrem o okrog naših čebelarjev, vidim o, da pri njih spom ladi vedno umi
rajo čebele. Celi čebelnjaki tako rekoč izumrejo. Še bolj pa je zanim ivo to, da rav
no ti čebelarji porabijo med vsem i največ denarja za razna zdravila, ki malokdaj 
kaj prida pomagajo.

N ehote se večkrat spom nim  rekla, da cigan otroka najprej našeška, šele potem  
mu da vrč, da gre po vodo. Ko je vrč razbit, je zastonj, da bi otroka tepel. Ravno 
tako je z boleznijo čebel. Vzroki za nazadovanje čebel so različni. Med drugimi 
bom  om enil naslednje:

1. Več kot polovica čebelarjev ima svoje čebelnjake postavljene v neprim erni 
legi. Čebelnjak m ora biti vedno obrnjen proti jugovzhodu, tako da zjutraj obsijejo 
čebelnjak že prvi sončni žarki in popoldne, ko je že prevroče, so pri takem  čebel
njaku žrela panjev v senci. Čebele pri tem zgodaj berejo, popoldne pa ne trpijo na 
vročini.

2. Nosema in pršičavost čebel sta bolezni okolja. Tisti, katerem u čebele zbo
lijo za tem a boleznima, je sam kriv. Škoda za vsako prebito paro, ki jo potroši 
za zdravljenje teh dveh bolezni. V m odernih državah, k jer je tudi čebelarstvo na 
sodobni višini, pršice in noseme nihče več ne zdravi. Ugotovili so namreč, da po 
šestih letih dim ljenja s folbeksom postanejo čebele neobčutljive za dimljenje.

3. Čebele je potrebno čim več prevažati, posebno pa na jesenske beljakovinske 
paše. N a takih pašah se vzgoji novi rod čebel, a stare se zgubijo z delom.

4. Jeseni, ko čebelar pripelje čebele domov, naj med iztoči, ker nikoli ne ve, 
kaj vse ima v panju. Če ima v  panjih kakršenkoli dekstrinski med, je to v škodo 
čebelam. Težak hojev, kostanjev ali med jesenske rese bo prinesel v panje grižo 
in bolezen. Od točenja ima čebelar dvojno korist; predvsem  dobre in zdrave čebele 
spomladi in ostane mu denar, ker bo med prodal te r ceneje kupil sladkor.

5. Čebele vedno pitati le z raztopino 1 kg sladkorja na 1 liter vode (1 :1). Rajši 
več vode kot sladkorja in v m ajhnih obrokih. Zm otno je, že oslabelim družinam  
v jeseni dajati gosto raztopino po 2, 3 ali celo 4 litre na dan v enem obroku. Taka 
zimska zaloga ne bo nikoli predelana v grozdni in sadni sladkor, ki je pozimi edina 
dobra hrana za čebele. V naravi dobi čebela redko medičino in le tako lahko njen 
želodec invertira (kemijsko predela), drugače pa ne more pripraviti za zimo. Če 
hrana ni predelana, jo m ora čebela predelati pozimi, ko se hrani. Pri tem porablja 
svoje kisline, ki jih dobiva od telesnih beljakovin, katere so sestavine nešteto am i
no kislin. Zato imamo spomladi oslabele čebele, manj mlečka in še manj naraščaja. 
To je vzrok, da pride to likokrat do katastrofe, ki jo največkrat v svoj prid izko
risti reklam a tovarn  in tisti, ki pri tem  zaslužijo.

6. Čebelam pustiti in dati obilno zim sko zalogo nad gnezdo zim ske gruče. 
Pri AZ-panju naj bo to medišče, pri nakladnem  panju pa polna naklada medu; 
pravilom a pri Langstrothovem  panju 30 do 35 kg. N e boj se, da se ne bo AZ-panj 
zaradi tega, ker nisi pozim i odvzel m ediščnih satov, razvil ali da ti bo preveč snel. 
Skladišče, ki si ga družini dal, je za stim ulacijo razvoja družine v  zgodnji spom la
di, ko ne sm eš pitati in dražiti čebel. S pitanjem  v  zgodnji spom ladi družino le 
oslabiš, kot sem  že v  predhodnem  odstavku omenil.
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N U J N O S T  P R A V I L N E  U P O R A B E  I Z R A Z O V
V Č E B E L A R S K E M  Z D R A V S T V U

D R .  L.  K O C J A N

V zadnji, drugi številki našega glasila SLOVENSKI ČEBELAR se je čebelarski 
pisec in predavatelj J. MAYER razveseljivo zavzel na 48. in 49. strani za to, da bi 
prišli, glede na dolgoletno našo priznano čebelorejo, do enotnega izrazoslovja, ki 
bi bilo prim erno in bi ustrezalo našim  čebelarjem.

V članku pa priznani čebelarski predavatelj poleg om enjenega problem a izra
zoslovja v čebelarstvu obravnava tudi področje obolenj čebelne zalege in pri tem 
navaja več netočnosti.

Resnici na ljubo in da ne bi bilo netočno poučenih na tisoče novih članov če
belarjev, ki so v zadnjem  desetletju pristopili v ZCD in berejo naš čebelarski 
časopis, je potrebno naglasiti, da je že priznani urednik S. BUKOVEC, naslednik 
prvega urednika ROJINE, napisal v naše glasilo tole: Mislim, da je skrajni čas, 
da napravimo konec zmedi v nomenklaturi čebelnih bolezni. S tem  stavkom  je 
urednik BUKOVEC končal članek pred desetletji in z enakim  pozivom na vse čebe
larje sem pričel pred 12 leti v našem  glasilu leta 1958 na straneh  110— 112 moj 
sestavek o bolezni čebelne zalege in kronološko navedel, kdo je ustvarjal zmedo 
v nom enklaturi in kako so nekateri izrazi nastajali. N a straneh 109— 111 sem 
priobčil tudi tole:

»Iz Slovenskega čebelarja je razvidno, da pri nas razni čebelarski pisci za 
i s t o  b o l e z e n  (podčrtal pisec) čebelne zalege uporabljajo : blaga gniloba, po
hlevna gniloba, evropska gniloba, kisla gniloba, sm rdljiva gniloba in v najnovej
šem času lahka gniloba. N aštel sem samo 6 izrazov, ki so bili v rabi v naši čebe
larski literaturi. Slovenci m oram o pač hitro prevzeti, karkoli berem o ali slišimo 
drugod, ne glede na to, ali je um estno na novo uvajati ali ne!

Res je skrajni čas, da napravim o konec tej zmedi v izrazoslovju raznih čebe
ljih bolezni in začnemo uporabljati izraze, ki ustrezajo bistvu bolezni. Tako je 
v hum ani in veterinarski medicini po svetu. Če bomo v pisani in govorjeni besedi 
dosledno uporabljali samo en izraz, bodo čebelarji takoj vedeli, o kakšni bolezni 
je govor in ne bodo ene bolezni zam enjavali z drugo. Da ne bi v prihodnje ponav
ljali napak, ki smo jih delali v preteklosti, preglejm o za več let nazaj, kako so se 
ti izrazi v našem  čebelarskem  slovstvu pojavljali.

Leta 1921 uporablja prof. J. Verbič v Slovenskem čebelarju pod uredništvom
F. Rojine ime gniloba za kugo čebelje zalege. Leta 1925 novi urednik A. Buko
vec za izraz kuga čebelje zalege uvaja ime am eriška gniloba, toda že leta 1928 
objavita urednik A. Bukovec članke J. Okorna, čebelarskega učitelja, ki rabi do
sledno izraz kuga čebelje zalege. Ta izraz smo uporabljali tudi na Veterinarskem  
bakteriološkem  zavodu. (Pisal sem vedno kuga čebelje zalege. Op. pisca.) Leta 
1938 pa berem o v Slovenskem čebelarju članek pod naslovom  »H uda gniloba ni 
pohlevna gniloba«. Ze sam naslov tega članka je neobičajen. Pisec v njem doka
zuje, da kuga čebelje zalege ni gniloba čebelje zalege in da sta to dve različni kužni 
bolezni čebelje zalege. Skovanko pohlevna gniloba je uvedel Dzierzon in so jo 
za njim  hitro  prevzeli nekateri naši čebelarski pisci. V Sarajevu je v založbi
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Seljačka knjiga izšla brošura, v kateri berem o: »Slovenci im enujejo kugo čebelje 
zalege — nevarna gniloba čebelje zalege«. Nisem mogel ugotoviti, kje je bil ta 
izraz prvič zapisan, spom injam  se pa, da so ga nekaj časa uporabljali nekateri 
naši čebelarji. M akedonski izraz »čuma kaj pčelite« za kugo čebelje zalege je že 
mnogo let v rabi. V nemščini je zelo pogosten izraz »Brutpest«, kar pomeni v slo
venskem  prevodu — kuga čebelje zalege. (Od leta 1965 je uzakonjen izraz Bösar
tige Faulbrut. Verjetno zato, da izraz čimbolj približajo m ednarodnem u izrazu 
»M alignant Foul Brood«, ki ga uporabljajo m ednarodne organizacije FAO — 
W HO — OIE v letnem  poročilu o živalskih boleznih. V slovarju Škerljeve pomeni 
m alignant — hudoben, zlovoljen, neugoden, sovražen — op. pisca.)

Uradni naziv v jugoslovanski zakonodaji,v raznih odredbah in odločbah je že 
mnogo let stalen in isti: kuga čebelje zalege. Kuga čebelje zalege je pri nas ustaljen 
izraz in ga ne bo mogoče več spremeniti.

V poglavju »Pregled slovenskega čebelarskega slovstva, ki ga je napisal u red
niški odbor v najnovejši knjigi »SODOBNO ČEBELARSTVO«, berem o o oceni 
knjižice prof. J. Verbiča, da m otijo v njej nekateri sam ovoljno vpeljani in nepo
srečeni novi čebelarski izrazi. V isti knjigi »SODOBNO ČEBELARSTVO« so v po
glavju »Čebelje bolezni« uvedeni sam ovoljno za bolezen kuge čebelje zalege izraz 
huda gniloba in za gnilobo čebelje zalege nov izraz lahka gniloba. S tem je nastala 
še večja zmeda. Tekst (dokončen) mi je bil predložen v pregled, ko je bila snov 
že postavljena. Kljub temu, da sem se izrazom a močno protivil, je izšlo, v tisku 
vse tako, kakor je določil uredniški odbor. Izraz kuga čebelje zalege je bil izpuščen, 
za gnilobo čebelje zalege pa je bil uveden nov izraz.

Za sedaj je obveljalo to, kar je za pravilno spoznal uredniški odbor in ne tisti, 
ki je snov napisal. Zdi se mi, da je tudi v preteklosti pogosto tako ali podobno 
nastala zm eda v nom enklaturi kužnih bolezni, ki povzročajo gnitje čebelje zalege.

Se nekaj pojasnil o gnilobi čebelje zalege. Gniloba čebelje zalege poteka 
v raznih krajih  različno. N jen potek je odvisen po mnenju nekaterih  strokovnja
kov od vrem enskih razm er, od vrste, števila in virum ence povzročitevljev. O vlogi 
streptococcus apis, bacila alvei, bacila orpheus, bacila lanceolatus, bacila pluton, 
si strokovnjaki še vedno niso edini. (Na najnovejšem  simpoziju Apimondije v 
Parizu so francoski strokovnjaki dokazovali, da gnilobo povzročajo virusi! N ak
nadna op. pisca.) V krajih  s hladnejšim  podnebjem  se pojavlja v nevarnejši obliki, 
a vse tako kaže, da nastopa pri nas v milejši obliki. Važno pa je, da bo pri nas 
sleherni preglednik čebel razlikoval gnilobo čebelje zalege od kuge čebelje zalege 
in vedel, da se lahko pojavljata obe bolezni hkrati v isti čebelji družini, kot lahko 
nastopata  nosem avost in pršičavost skupaj. N adalje bi bilo prav, da bi čebelarji, 
kadar opazijo um iranje čebelje zalege, dostavili in pokazali sat s sprem enjeno 
zalego tudi veterinarskem u zavodu, da bi ugotovil bolezen, kakor radi to store, 
kad ar pride kak tuj čebelar k nam  iz inozem stva na obisk. Lahko rečemo, da 
čebelje kužne bolezni niso preveč razširjene in jih bomo kaj lahko zatrli. V ino
zemskih časopisih pa poleg pohvale o načinu našega čebelarjenja in o uspehih 
zatiran ja  bolezni te r odpornosti kranjske sivke ne bomo več brali, kakšne bolezni 
čebelje zalege imamo pri nas.

Vse to sem napisal v Slovenskem čebelarji že leta 1958 in torej ni točno 
pisanje J. M ayerja, da sem najbrž prezrl, da gnilobe ne povzroča samo en »zaje- 
dalcc«, am pak več m ikrobov. S takšnim  pisanjem pa je tudi J. M ayer znova 
potrdil, da izraz zajedalec (glej slovenski pravopis: zajedalec — parazit) istoveti 
zajedalce z mikrobi, k ar je popolnom a napačno. Tudi urednik V. Rojec me je 
zadnja leta pred sm rtjo večkrat opozoril na takšno pisanje in je negodoval, kako
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m ore naš strokovni časopis pisati, da mikrobi ali bacili povzročajo nosem avost.
Iz spredaj navedenega je tudi pojasnjeno, kdaj smo pričeli uporabljati izraz 

kuga čebelne zalege, m edtem  ko je z nekaterim i drugimi čebelarji tudi pisec 
J. M ayer pred leti — kakor je napisal na strani 49 v 2. odstavku — pričel v de
batah  uporabljati celo izraz »kuga čebelje družine« in dodajati izraz »ali huda 
gniloba«. Naj k tem u pojasnilu in odgovoru dodam  še, da sem že leta 1933 v Jugo
slovanskem  V eterinarskem  glasniku objavil razpravo v poglavju: STRUČNE 
RASPRAVE na strani 270—274 pod naslovom : »ZATIRANJE CEBELNIH KUŽ
N IH  BOLEZNI PRI NAS« s podnaslovom : »S posebnim ozirom na potrebo čim
prejšnje uzakonitve pravilnika o zatiranju čebelnih bolezni« in v tej razpravi 
dosledno uporabil izraz k u g a  č e b e l n e  z a l e g e .  Po tehtnem  prem isleku 
sem sc zato tudi odločil, da na lanskem  XXII. m ednarodnem  čebelarskem  kongresu 
v M ünchnu referiram  pod naslovom : ZATIRANJE KUGE ČEBELNE ZALEGE
V TEORIJI IN PRAKSI in obrazložim nujnost enotnega izrazoslovja v m ednarodni 
nom enklaturi, enotnega gledanja in postopka pri zatiranju kuge čebelne zalege, 
podčrtam  neuspešnost zdravljenja s sulfonilam idnim i p reparati s poudarkom  na 
točno izvrševanje odrejenih veterinarsko higienskih ukrepov.

Iz vsega gornjega je tudi razvidno, kakšno je bilo v prejšnjih letih dejansko 
stanje in kakšno je sedaj v praksi glede izrazoslovja in se zato pridružujem  mnenju 
priznanega čebelarskega pisca, da je že skrajni čas, da se m erodajni, oz. vsi tisti, 
ki jim je na tem, da sc po tolikih letih končno le osvoje slovenski izrazi v čebe
larstvu, za bolezni pa izrazi, ki bi ustrezali inozemskim izsledkom znanosti in 
pravilnem u pojm ovanju bolezni.

Kot pa je p raksa pokazala, ni dovolj, da samo nekateri pisci skušajo uvesti 
enotno slovensko izrazoslovje, temveč menim, da je nujno potrebno, da bi vsi 
tisti, ki jim je čebelarstvo pri srcu, uporabljali že usvojene izraze v svojih člankih, 
priročnikih, knjigah in prospektih, zlasti bi bilo potrebno, da bi strokovno glasilo 
slovenskih čebelarjev pri tem  doprineslo svoj glavni delež.

Preprečevanje čebelnih bolezni z biološkimi prijemi.

Predsednik  sve tovnega  če b e la rsk eg a  kongresa v Münchnu dr. F. GNÄDIGER 
je  na kongresu  obravnaval vprašan je ,  kako bi na biološki način preprečevali  čebe l
ne bolezni. Med drugim je izvajal: Že dolgo je znano, da s ta  nosem avos t  in prši- 
čavos t  odvisni od klimatskih prilik okolja v prejšn jem  letu. V zvezi s  tem  dejstvom 
je  ocenil ugotovitve, ki so  jih dognali p ro feso r  MORGENTHALER in LOTHMAR te r  
v zadnjem času  čebelarsk i s trokovnjak W. BLATZ. Do enakih ugotovitev je v letih 
1955— 60 prišel L. BAILEY pri pršičavosti .  Nedvoumno je  dokazal odv isnos t  prši- 
čavosti pri čebelah  od razm er v okolju dr. W. KAESER, ko je iz neugodnega kli
m a tskega  okolja Schwarzwald prestavil tri močno okužene panje (70 %  pršičavo
sti) v klimatsko ugodno ravnino ob Renu. Po preteku dveh let so  bili vsi trije 
panji popolnoma zdravi, čeprav  jih z n ičem er  niso zdravili. Enake u spehe  je 
dosegel  dr. SACHS v deželnem  inštitutu za čebelore jo  S tuttgart-Hohenheim, ko 
je po nalogu notranjega m in is trs tva  dežele  Baden-W ürttemberg ponavljal te  po
skuse .  O svojih pozitivnih uspehih  je poročal v le tnem  poročilu zavoda za leto 
1965. V teh  poskusih zdravljenja pršičavosti so  uporabljali le biološke prijeme 
brez vsak te rega  zdravila. Ob koncu re fera ta  š e  dodaja, da s e  v sp lošnem  zdrav
ljenju omenjenih  bolezni ne sm em o  zanašati  sam o na biološke prijeme, ampak 
je  včasih  po trebno seč i  tudi po zdravilih. Apiacta 3/69.
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<z/)j&&Lee iz čebelarskega Soeta

ČEBELOREJA V SOVJETSKI ZVEZI

Za svetovni  čebe la rsk i  kongres  v Miinch- 
nu je pripravil sov je tsk i  znans tven ik  p ro fe 
so r  A. S. NU2DIN re fe ra t,  ki ga v p ro s tem  
povzetku prirejam  za n a še  bralce.

V Sovjetski zvezi so  š e  nepreg ledni  p re 
deli  nedo tak n jen e  narave.  Na milijonih hek
ta r jev  ra s te jo  lipe, vrbe,  v rbovec  in maline, 
pa tudi prostran i  pašniki z najrazličnejšim  
cv e t jem  zagotavljajo u s p e š e n  razvoj čebelo- 
reje .  Tisoči ha  so  pose jani  z ajdo in sončn i
cami.  (Opom ba prevajalca:  Naši kmetijski 
s trokovnjaki pa zatrjujejo,  da  je  ajda  n e re n 
tabilna  ž ita rica!) .  Zato  s e  je  naglo moglo 
razviti državno čeb e la rs tv o  v sovhozih in 
kolhozih, ki p osedu je jo  d a n e s  nad 6 milijo
nov panjev  in tako zajem ajo  nad 50‘% v seh  
panjev  v državi. M arsika ter i  čebe la rsk i  ob ra t  
ima 1000 do 2000 obljudenih panjev.

V predelih  intenz ivnega  poljede ljs tva  so  
č e b e la r s tv a  u re jena  za o p ra šev an je  produk
tivnih kultur, da  s e  dviguje pridelek  in je 
pridobivanje  m edu  p o s t ra n sk e g a  pom ena .  V 
gozdnatih  pokrajinah pa je  č eb e lo re ja  u sm e r 
jen a  na pridobivanje  p rvovrs tnega  cvetl ič 
n ega  m edu. V tem  predelu  je okoli 2,4 mili
jona hek ta r jev  lipovih gozdov, 50 do 55 mi
lijonov ha ja s  in posek ,  kjer r a s te  vrbovje 
in s e  bohotita  v rbovec  (Epilobium salicaria) 
in malina t e r  množica drugih medovitih  r a s t 
lin. Ta p redel  zagotavlja  letno do pol mili
jona ton  kvali te tnega  m edu ,  kar je  nekako 
70 % v se g a  m edu  v državi.

Pri takšn ih  pašn ih  razm erah  so  s e  mogla  
razviti državna spec ia liz irana  ve lečebe la r-  
s tva .  Začeli so  na Daljnem vzhodu. Danes 
imajo v državi 54 čebe la rsk ih  sovhozov iz
kl jučno za pridobivanje  m edu  in 9 sovhozov, 
ki s e  ukvarja jo  izključno z roji in vzrejanjem  
matic.

Spodnji p reg led  nazorno prikazuje, kako 
s e  je v zadnjih letih razvijala specia liz irana 
čebe lo re ja :

Število  1961 1966 1967 1968
Panjev 41.000 144.000 194.000 225.000
Special.
sovhozov 9 46 54 63

V pokrajinah Daljnega vzhoda, Urala in 
južne Sibirije, kjer p rev ladu je  nedo takn jena  
cv e tn a  narava, so  sovhozna  v e le če b e la rs tv a  
u sm e r je n a  le na pridelovanje  m edu  in vo
ska.  To je  njihova glavna pr idobitna  panoga.

V endar s e  je v 21 sovhozih razvila š e  živi
noreja  s  povprečn im  štev ilom  1150 glav go
vedi.  V 33 sovhozih pa  so  razvili p o l j e d e l 
s tvo  in se m en o g o js tv o ,  de lom a vr tnars tvo  
za pridobivanje  sočivja .  Njihova p o se s tv a  
o b se g a jo  v povprečju  po 1275 ha obdeloval
ne  zemlje.

Praksa  je  pokazala , da specializirani č e 
belarski obrati  h i tre je  dvigujejo število  pa
njev, da p re se g a  povprečni letni donos  26 kg 
m edu  na panj in je  zaradi te g a  las tna  cena  
m edu  m nogo  nižja, kot je  to  v navadnih č e 
be larskih  obratih.

N ajintenzivneje  s e  č eb e lo re ja  razvija na 
Daljnem vzhodu. V pokrajini Habarovsk d e 
luje d a n e s  10 v e le če b e la rs tev ,  ki poseduje jo  
skupno  68.000 obljudenih panjev. N ekatera  
od njih gojijo tudi 9000 do 10.000 družin.

V pokrajini Primorsk de lu je  20 spec ia l i 
ziranih v e le če b e la rs tev ,  ki zajem ajo  47 % 
v se h  panjev  v pokrajini.  V zadnjih t reh  letih 
je  š tev ilo  panjev  n a ras t lo  od prejšnjih  58.000 
na 89.500 panjev  in d o se g a  letni pridelek 
m edu  v povprečju  nad 48 kg na panj.

S o v h o /  »Tastagolskij« v pokrajini Keme- 
rovsk je nasta l  leta  1960 iz m anjših  kolho
zov, ki so  imeli tak ra t  3615 panjev. G ospo
d ars tvo  leži v južnem  predelu  pokrajine  in 
o b se g a  skoro  50.000 ha zemlje ,  od t e g a  1600 
o rnega  polja,  4400 ha pašnikov in okoli
40.000 ha gozdov. D anes  ima to  državno po
s e s tv o  8387 panjev  Letno povpreč je  na panj 
je 40 kg m edu, v dobrih letih pa 47— 50 kg. 
Poleg čeb e lo re je  s e  peča jo  š e  z živinorejo 
in vzgojijo letno  do 1500 glav m lade  živine. 
Podjetje  je rentabilno , ker je v letih 1961 do 
1968 doseg lo  300.000 rubljev č is te g a  do
hodka.

Sovhoz »Birskij« v pokrajini Habarovsk 
je  oskrboval leta  1968 9447 panjev, ki so  
bili razpostavljeni v oddaljenost i  20 do 
50 km. Glavna pa ša  je na lipi. Še  pred glav
no p ašo  z ased a  vsaka  družina po 24 sa to v  
in tudi več .  Za po jačevanje  pred  glavno pašo  
imajo reze rvne  družine,  da lahko 60 % vseh  
družin uporabljajo kot pridobitne  panje .  Po
vprečni  letni donos  je zaradi teg a  50 do 
60 kg m edu  na panj. Že leta  1965 je ta  č e b e 
larski ob ra t  prodal 2614 družin novoustanov
ljenim č eb e la rs tv o m .  V zadnjih t reh  letih si 
je  š tev ilo  panjev povečal za 38 %. Državni 
trgovini za p reh rano  je  prodal 580 ton kva
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l i te tnega  m edu. Čist i dohodek  te h  let znaša
550.000 rubljev.

V sev e rn ih  predelih  Kavkaza je  9 sovhoz- 
nih č eb e la r s te v  u sm e r je n o  na roje in vzrejo 
mladih matic.  Č eb e le  odpošiljajo  v zabojč
kih iz vezanih  plošč,  ki jih sam i izdelujejo 
je s en i  in preko zime. Kot pak e t  opremijo  za
bojček s 4 normalnimi sa t i,  vanj s t r e s e jo  
1,5 kg čebe l  z oplo jeno m atico  in dodajo  
4 kg m edu .  Rejni materia l  gojijo iz s ive  gor
sk e  Kavkazijke, ki s e  je  za tam k a jšn je  raz

m ere  izkazala kot krotka in zelo produktivna 
čebe la .

Č eb e la rsk o  državno p o se s tv o  »Krasnopo- 
Ijansk«, ki mu je priključen zn an s tv en o  raz
iskovalni inštitu t ,  je  leta  1968 razposlal
75.000 mladih m atic  in nad 42.000 paketnih 
čebe l .  V tem  letu so  dosegli  170.000 rubljev 
č is te g a  dohodka.

Iz Apiacta  3/69 
p revede l  Jurij Mayer

OPRAŠEVANJE CVETJA PO ČEBELAH

G. LEDENT ugotavlja, da oprašitev  cve
ta  ne obrodi vedno sadu. O praševanje ob 
nepravem  času pa gotovo ne privede do 
uspeha, žuželke na splošno obletavajo cve
tove, kadar so dozoreli, torej najbolj do
vzetni za opraševanje. Poskusi z bobom  so 
pokazali, da obrodijo rastline enako število 
zrn, če so cvetove opraševale čebele ali jih 
je opražila človeška roka s čopičem. Slika ob 
setvi teh  bobovih zrn pa je nadvse poučna. 
Bobova zrna so vsadili v  svežo kom postno 
zemljo in gojili pod enakim i pogoji. Od SO 
zrn, ki so jih dobili z ročno oploditvijo, je

pognala ena sam a rastlinica, pa še ta  je bila 
slabo razvita. Od '50 bobov, ki so zrastli na 
rastlinah, k jer so čebele oplodile cvetove, 
pa se je razvilo 50 močnih in zdravih ra s t
lin. Iz poskusa dom neva poročevalec, da 
vpliva čebela pri opraševanju  cvetov vse 
bolj odločujoče, ko t smo dom nevali doslej. 
Čebele dvigujejo z opraševanjem  količino 
sem ena v letu oprašitve in odločajo o kva
liteti rastlin  v prihodnjem  letu.

La Belgique Apicole 1—2/G9.

J. M.

LOVILNIK ZA ROJE

Švicarski čebelar FURRER opisuje p rak 
tično pripravo, da lovi roje. N ekako lo m  
pred čebelnjakom  in ravno toliko vstran  
sto jita  ob času ro jev  dva stebrička. P ravza
prav ju vsako pom lad v takne v prim erno 
široki cevi, ki sta vedno na istem m estu. 
S tebriča m erita od tal 180 cm v višino, na 
v rhu  pa je pribita nekako 70 cm dolga in 
30 cm široka sm rekova deščica. Na spodnjo 
stran  deščice p ritrd i vsako pom lad svežo 
sm rekovo skorjo, ker je njen vonj zelo pri
jeten čebelam. Tik pred rojenjem  nadrgne 
to  lubje s koščkom starega satja. Zelo ugod

no vpliva na roje, če je v  tem  satju še kaj 
obnožine ali celo medu. Na tako na trto  
lubje roji izredno radi sedajo. Višek uspeha 
je dosegel, ko so sc neko pom lad na deščici 
nabrali kar trije  roji, vsak lepo sam zase. 
Nekega pom ladnega dne zaradi odsotnosti 
ni prišel k čebelnjaku. N aslednjega dne 
zju traj je našel na lovilniku roj s prejšnjega 
dne in ga z veseljem  vsadil v pripravljeni 
panj.

Schw. Bienenzeitung 8/69.

J. M.

ČEBELARSKA ŠOLA NA BAVARSKEM

T retji dan kongresa v Miinchnu, to rek  
5. avgusta je bil določen za dan duševnega 
odm ora. Prirejeni so bili trije izleti z av to 
busi v različne smeri. Čebelarji so se koj 
prvi dan opredelili za izlete, ki so bili de
loma nam enjeni za ogled naravnih lepot 
Nemčije, obenem  pa spojeni z obiski u re 
jenih čebelarstev. Eden od izletov je p red 
videval obisk čebelarske šole H ausberg. Iz
letniki so dosegli šolo po 30 do 40 m inut
nem  pešačenju strm o v hrib. Ta šola utegne 
biti najviše ležeče čebelarstvo v Nemčiji. 
T renutno jo vodi čebelarski strokovni sve

tovalec H. WEBER. V čebelnjaku je 10 d ru 
žin v tako  im enovanih alpskih ležakih. Za
četniki opazujejo opravljanje čebel skozi 
stekleno steno iz zraven ležeče učilnice. Čez 
poletje p rireja jo  po 12 tečajev, vsak ima 
po 42 do 45 udeležencev. Vsak tečajnik ima 
na razpolago brezplačno bivališče in dnevno 
po 8 m ark za hrano. Čebelarska organizaci
ja plačuje tudi vodjo šole, ki je obenem  
predavatelj. Tak je prispevek Bavarske če
belarske organizacije za napredek  dom ačih 
čebelarjev.

C. CLAR v Die Bienenzucht 11/1969.
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P O R O Č I L O  Č E B E L A R S K E G A  K R O Ž K A  
O S N O V N E  Š O L E  » F R A N J A  V R U N Č A «  Z G .  H U D I N J A

Z A  L E T O  1 9 6 8  / 6 9
V L A D O  K M E C L

Čebelarski krožek na Osnovni šoli »Franja Vrunča« na Zg. Hudinji deluje že nekaj let. 
Vsako leto se na novo formira; nekateri člani po končani šoli izstopijo, drugi pa se na novo 
vključijo. V krožek sprejemamo šolarje od petega razreda dalje. Lansko leto in tudi letošnje 
šteje krožek deset članov Sestajamo se redno vsakih štirinajst dni. Pozimi imamo preda
vanja in diskusije v razredu, spomladi pa tudi pred šolskim čebelnjakom. Praktično delamo 
v glavnem v delavnici za tehniški pouk. Naš krožek ima predsednika in blagajnika, ki ju 
vsako leto na novo izvolimo izmed članov krožka. Naročeni smo na Slovenskega čebelarja 
in smo redni člani s polno članarino vključeni v Čebelarsko družino Vojnik. Vsako leto iz
delamo program, po katerem preko šolskega leta študiramo in obravnavamo snov, ki smo 
si jo postavili s programom.

Na šoli imamo majhen čebelnjak —  paviljonček za 4 AŽ panje. V njem imamo dva AŽ 
panja, ki sta naseljena s čebelami. Imamo tudi eno rezervno družinico, ki jo vsako spomlad 
preselimo v stekleni opazovalni panj na dva sata. Letos smo kupili nov AŽ panj z denarjem, 
katerega smo dobili za prodani med v letu 1968.

V letošnjem letu smo iz dveh panjev natočili 27 kg medu, katerega smo prodali in sicer 
cvetličnega po 1.000, kostanjevega pa po 800 starih dinarjev. Vodja krožka Franc Kolenc 
je  med počitnicami odpeljal čebele na kostanjevo pašo v okolico Frankolovega in zato smo 
lahko dvakrat točili. Za prodani med smo dobili 25.000 SD, kateri znesek imamo trenutno v 
blagajni. Za ta denar bomo letos kupili še en nov AŽ panj in orodje.

Ves krožek je bil ob zaključku šolskega leta na izletu v Radovljici, na Bledu in Brniku. 
Ogledali smo si letališče Brnik, čebelarski muzej v Radovljici, obiskali čebelarja, ki vodi 
plemenilno postajo pod Zelenico in si ogledali lepote Bleda. Potovali smo z dvema oseb
nima avtomobiloma naših šolnikov. Z izletom smo bili izredno zadovoljni.

Odkar imamo krožek na naši šoli, je  pričelo na novo čebelariti že sedem članov krožka.
V letu 1937 tov. Marjan Cesar, leta 1968 Vili Podjavoršek in Anton Kolenc ter leta 1969 
Vlado Kmecl, Jurij Rezar in Jože Kunst. Član krožka Janez Belak pa je dobil čebele od očeta, 
s katerim čebelarita. Vsi razen Janeza Belaka smo kupili stare AŽ panje, ki smo jih obno
vili, čebele in satje pa je podaril vodja krožka. Tako stane vsakega mladega čebelarja prvi 
naseljen rabljen AŽ panj le 4.000 starih dinarjev. V preteklem  čebelarskem letu sta že točila 
med, Marjan Cesar iz dveh panjev 31 kg in Vili Podjavoršek iz enega panja 14 kg. Vseh  
sedem mladih čebelarjev ima sedaj enajst naseljenih AŽ panjev, s katerimi čebelarimo. 
Pri praktičnem delu nam še vedno pomaga vodja krožka, da s skupnimi močmi laže pre
magujemo začetne težave v čebelarstvu. Z njim sta tudi Vili Podjavoršek in Marjan Cesar 
peljala po en AŽ panj na kostanjevo pašo.

Posebnih stroškov z opravljanjem čebel na šoli v tem  letu nismo imeli. Satnice smo 
imeli prihranjene še od prejšnjega leta, okvire je podaril vodja krožka, sladkor za krmljenje  
pa smo deloma imeli še od preteklega leta, deloma pa je vodja krožka dopital čebele za 
zimo s svojim sladkorjem. Vse tri družine sedaj lepo prezimujejo in mislimo, da bodo srečno 
preživele zimski čas.

POPRAVLJAMO

V 2. številki našega  glasila je prišlo  do neljube pomote. V rubriki »Mladi č e b e 
larji nam pišejo« ni napisal članek Težave čebelarja-novinca Alojzij Potočnik, ampak 
Alojzij Potisk.

S tem  popravljamo neljubo pomoto. Uredništvo
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a/l/a&a özgam i.zaeija

V A B I L O

na XVIII. redni letni občni zbor Zveze čebelarskih društev  za Slovenijo, ki bo 
dne 22. m arca 1970 ob 8.30 v Ljubljani v dvorani Komunalnega zavoda za 

socialno zavarovanje na Miklošičevi cesti štev. 24.

Dnevni red

1. O tvoritev in pozdrav, im enovanje zapisnikarja, volitev treh  članov delov
nega predsedstva, dveh overovateljev zapisnika, treh  članov verifikacijske 
komisije, pet članov kandidacijske komisije in treh  članov volilne komisije.

2. Poročilo upravnega odbora.
3. Poročilo nadzornega odbora.
4. R azprava o poročilih.
5. Predlog o razrešnici.
6. Volitve predsednika, 21 članov izvršnega odbora, 3 članov nadzornega od

bora in treh  članov častnega razsodišča.
7. Sprejem delovnega program a in finančnega načrta za leto 1970.
8. Sprejem resolucije o preskrbi krm ilnega sladkorja v letu 1970.
9. Predlogi in pritožbe članov.

10. Razno.
Ce občni zbor ne bo sklepčen ob določeni uri, bo po 13. členu pravil Zveze 

čez pol ure na istem m estu in z istim dnevnim  redom  drugi občni zbor, ki bo 
sklepal veljavno ob vsakem  številu navzočih delegatov.

D ruštva naj pošljejo m orebitne predloge in pritožbe za občni zbor uprav
nem u odboru Zveze vsaj 7 dni pred občnim zborom. Delegatom naj izdajo poveril
nice. Na vsakih 50 članov im ajo društva pravico do enega delegata. Za člane 
štejejo samo tisti čebelarji, ki so plačali članarino Zvezi.

Vabimo, da se udeležijo občnega zbora poleg delegatov tudi drugi člani naše 
organizacije, ki imajo pravico do razpravljanja, ne pa tudi do glasovanja. Občni 
zbor bo nam reč razpravljal in sprejem al sklepe o zelo važnih zadevah, pom embnih 
za napredek našega čebelarstva.

V Ljubljani, dne 1. m arca 1970.

Tajnik ZČDS: Predsednik ZCDS:
Boris M odrijan 1 r. Valentin Benedičič 1. r.

VABILO

n a red n i o b čn i zb o r  Č eb ela rsk eg a  d ru štv a  Kranj, k i b o  8. m arca  t. 1. ob  8.30 v  g o stiln i  
»Kokra« (pri Jaku) na P ru n sk o v em  p ri Kranju.

O dbor
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IZ SEJNEGA ZAPISNIKA UPRAVNEGA ODBORA »SAVEZA«, DNE 9. 12. 1969 V BEOGRADU

Za ZČDS s ta  s e  s e je  udeležila  Valentin  Benedičič  in Boris Modrijan

UO je  obravnaval p re d n ač r t  Zakona o č e 
be la rs tvu  in po obširni razpravi sklenil ,  da 
s e  p re d n ač r t  obde la  v obliki tez ,  ki naj bi 
bile prihodnji dan, 10. d e cem b ra ,  izročene 
ob sp re jem u  pri Zveznem  sek re ta r ia tu  za 
g o sp o d a rs tv o .  Za s e s ta v o  tez  je  bila izvolje
na p o seb n a  tr ič lanska  komisija, ki naj bi 
jih se s tav ila  po seji  UO. Ker pa je bila se ja  
končana  š e le  ob 17. uri, t e g a  ni m ogla  s to 
riti in je  bilo sk len jeno ,  da bo na sp re jem u  
prihodnji dan  izročen s a m o  p re d n ač r t  zako
na, teze  pa pozneje.

Za tem  je bilo obravnavano  razdeljevanje  
krmilnega sladkorja  v I. 1969 in način razde
ljevanja v letu 1970. Ugotovljeno je  bilo 
nas ledn je:

Razdeljevanje je bilo izvršeno po dveh 
tirih: po liniji gospodarsk ih  organizacij,  ki 
so  jih pooblas ti le  republiške  č eb e la r sk e  zve
ze  in po liniji Poslovnega  udruženja,  tako da 
s e  je dogajalo, da  je  nekdo  vzel sladkor  po 
dveh tirih.

Dogovori ,  s  katerimi so  republiške  č e 
b e la r sk e  zveze poverile  razde ljevanje  s lad 
korja g ospoda rsk im  organizacijam, n iso bili 
dovolj precizni,  tako da so  n e k a te re  o rga
nizacije to izkoristile  in zaslužile  na račun 
onih,  ki so  vršili prodajo na drobno  in na ra
čun čebe la r jev .

Do nekater ih  rajonov s ladkor  sploh ni 
prispel in so  čebelarj i  osta li  brez  njega.

Nekateri  rajoni v SR Hrvatski so  bili 
oskrbljeni s  havariranim s ladkorjem  s labe  
kakovosti,  čeravno  je  bil v e s  kon tingen t  
sladkorja  za to  leto popolnoma čis t.

Podjetje  »Agraria- v Bosni in H e rceg o 
vini t e r  »Medoprodukt« v Srbiji s t a  ravnali 
pri razdeljevanju konkretno.

Nekateri  d is tr ibuterji  so  prodajali  s lad 
kor brez  potrdila , koliko ima kupec-čebelar  
panjev.

Kooperan tom  so  bi le d a n e  več je  količine 
s ladkorja  na račun  dobavljenega  m edu  go- 
g ospoda rsk im  č eb e la rsk im  organizacijam, ta 
ko da je to bilo v škodo  drugih čebe la r jev .

Na podlagi te  razprave  je  bilo sk len jeno ,  
da s e  morajo  v prihodnji dobi razdeljevanja  
sladkorja  odpravit i  vsi nedosta tk i ,  do k a te 
rih je  prišlo v I. 1969, da  s e  d o seže ,  da bo 
v e s  kon tingent  sladkorja  za krmljenje  d o d e 
ljen Savezu, ki bi ga razdelil republiškim  
č eb e la rsk im  organizacijam po številu  panjev  
in da bodo republiške  č eb e la r sk e  zveze 
osnovni nosilci  nadaljn jega razdeljevanja.  
Lahko s e  dodeli  kon tingen t  sladkorja  tudi 
Poslovnem u udruženju,  ali le toliko, kolikor

imajo n jegove  č eb e la r sk e  organizaci je  d ru
žin, ne  pa na podlagi želje  čebe la rsk ih  go
spodarsk ih  organizacij,  ki s e  žele  baviti s 
p ro m eto m  sladkorja  za krmljenje  čebe l.

Izvoljena komisija je po seji obdela la  
sp re je ta  s ta l i šč a  in v e s  povzetek  p ism eno  
izročila d n e  10. d e c e m b ra  n am es tn iku  zvez
nega  se k re ta r ja  za gospodars tvo .

V UO je  bil kot p o d predsedn ik  kooptiran 
inž. Vojislav Pržulj n a m e s to  dr. B. Konstan- 
t inoviča,  ki bo 9 m e s e c e v  v zam ejstvu .

V prihodnje  naj s e  na s e je  UO pošlje  iz 
v sa k e  republike  nekdo, ki bo zas topal  p red 
sednika,  ako bo ta zadržan.

Predlagano je  bilo, da  naj bi republiške  
organizacije  p r ispevale  za čebe la rsk i  dom 
v Beogradu. Predlog ni bil sp re je t ,  ker  se  
republiške  organizacije  s a m e  le težko vzdr
žujejo.

Določena je  bila delegac ija ,  ki naj bi šla  
na sp re jem  v Zvezni s e k re ta r ia t  za g o sp o 
darstvo .

Dne 10. d e c e m b ra  ob 9. uri je  sp re je l  
de legac ijo  pomčonik  zveznega  sek re ta r ja  
tov. Debrecin.  P redsednik  Saveza  dr. Vasili
ja Filipovič je  pomočniku p redstav ila  č lane 
de legac i je  in mu obrazložila po treb o  po s p r e 
jem u. Prof. dr. Konstantinovič  je  obrazložil 
p o treb o  po izdaji zakona o čeb e la rs tv u ,  s e 
k re ta r  Adam Djurič prob lem  razdeljeva
nja s ladkorja  in po trebo  v I. 1970, prof. dr. 
Vasilija Filipovič pa v p ra šan je  p reds tav l ja 
nja č eb e la r s tv a  dom a in v zam ejstvu ,  n am 
reč,  kdo naj bi bil p redstavn ik ,  ali zas topnik  
Poslovnega  udruženja  ali Saveza.

Pomočnik je  izjavil, da bo o sn u tek  o č e 
b e la rs tvu  obravnavan, zadeva  krmilnega 
sladkorja  pa bo dana  v re šev a n je  sek tor ju  
S is te m  in režim.

Predlagal pa je  pomočnik: naj bi Sa- 
vez predlagal,  da bi s e  v Zvezni g o sp o d a r 
ski zbornici formirala  komisija za č eb e la r 
s tvo  in da s e  to  stori  tudi v republiških go
spodarsk ih  zbornicah, kar bi o lajša lo  r e š e 
vanje  čebe la rsk ih  problemov;

da naj Savez  p ism en o  obrazloži svoje  
s t a l i š č e  o tem , kdo naj p redstav lja  č eb e la r 
s tv o  dom a in v zam ejs tvu  in da to  obrazloži
tev  p reda  Sektorju  za m edn a ro d n o  so d e lo 
vanje  v Zveznem  sek re ta r ia tu  za km eti js tvo  
in

da naj Savez  p ism en o  pred laga,  da  naj 
s e  nekdo od čebe la rsk ih  s t rokovnjakov uvr
sti  v že  o b s to ječ o  komisijo za p es t ic id e  pri 
Zveznem  sek re ta r ia tu  za g ospodars tvo .
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IZ SEJNEGA ZAPISNIKA SEKRETARIATA »SAVEZA«, DNE 12. 1. 1970 V BEOGRADU

V komisiji  za p e s t ic id e  s e  s  p ism en o  ob
razložitvijo p red laga  prof. dr.  Vasilija Fili
povič.

Glede  form iranja  komisije  za č eb e la r 
s tvo  v Zvezni gospodarsk i  zbornici naj inž. 
Pržulj in s e k r e ta r  Djurič zap ros i ta  za s p r e 
jem , da ugotovita  m ožnos t  u s tan o v itv e  take  
komisije .

P ism ena  obrazložitev  p o t reb e  u red itve  di
s t r ibucije  krmilnega sladkorja  je  bila izro
č e n a  pomočniku Debrecinu, ki je  ob tej pri
liki izjavil, da bo obrazložitev  odstopil  s e k 
torju  S is te m  in režim. Ker je  od izročitve že 
poteklo  m e s e c  dni, s e  b o s ta  p red sed n ik  in 
s e k r e t a r  pozanimala  pri t e m  sek tor ju ,  kaj je 
bilo na t e m  s to r jen e g a .  Pri te j  priliki b o s ta  
ponovno obrazložila p rav ičnost  in k o r is tn o s t  
re š i tv e  v sm is lu  p red loga  Saveza  t e r  sku 
ša la  doseč i ,  da  s e  ta  prob lem  v en d ar  že za
ključi.

Predsedn ik  in s e k re ta r  b o s ta  predložila  
p ism en o  obrazložitev  in zahtevo, da s e  pri
zna Savez kot p reds tavn ik  č eb e la r s tv a  do 
ma in v zam ejs tvu  Sektor ju  za m ednarodno  
so de lovan je  pri Zveznem  se k re ta r ia tu  za go
sp o d a rs tv o .  Ob tej  priliki bos ta  tudi u s tm e 
no pojasnila  p o t reb o  tak e  reši tve .

Iz B uka reš te  je  prispel dopis  o možnosti  
nabave  Fumidila B po ceni 1.84 Dol. fco. ro
m unska  meja.

Knjigo o re fera tih  na k ongresu  v Mary- 
landu je  m o g o če  naročiti  po ceni 7 Dol. pri 
Editions Apimondia  Bucures ti ,  Romania, Ca- 
su ta  p os ta la  Nr. 100.

Savez  bo naročil č a so p is  Apiacta  za leto 
1970 v n e m š k em  jeziku in s e  včlanil pri 
m ed n a ro d n em  druš tvu  Apimondia.

Pčelarski savez  H rvatske  je predlagal,  
da  naj bi Savez  ukrenil  po trebno ,  da  s e  p re 
preči ali pa  z zašč i tn o  car ino  zm an jša  uvoz 
m edu  iz zam ejs tva .  Del z ašč i tn e  car ine  naj 
bi dobil Savez  za financiranje  njegovih akcij. 
Sk lene  se ,  da  naj inž. Ivkovič dobi zadevne  
poda tke  pri Zveznem  zavodu za s ta tis t iko ,  
o č e m e r  naj s e  o b v e s te  repub liške  zveze 
zaradi objave  v njihovih časop is ih .

Savez H rvatske  tudi opozarja,  da Savez 
pče larsk ih  d ru š tav a  M akedonije  že  nekaj let 
manj aktivno sod e lu je  pri delu Saveza.  Bilo 
bi pa to  po trebno ,  da  bi Savez imel za do
se g o  po lnega  u sp e h a  in akcij za sebo j  v se  
jugoslovansko  č e b e la rs tv o  Sklene  se ,  po
slati  Savezu M akedonije  p ismo, s  katerim  
naj s e  naprosijo ,  da  sp o ro č e  svo je  s t a l i šč e  
in razpoloženje  za bolj aktivno sode lovan je  v 
Savezu.

Savez  pče lara  SR C rne  go re  je  sporočil,  
da  so  s e  pri njih pojavile  pri prodaji  s lad 
korja nepravilnost i  in težav e  s  pod je t jem a  
»Crnagorakoop« in »Centroprom *. Prosijo za 
in tervencijo

O B Č N I ZBO R ČEBELARSKE D R U Ž IN E  TA C EN

Na decem brsko nedeljo 1969 smo imeli 
čebelarji tacenske družine svoj redni letni 
občni zbor. U deležba je bila skoraj polno
številna, vendar pa m oram  resnici na ljubo 
povedati, da sem bil ko t mlad čebelar edini 
in da pravzaprav  m ladih v naših v rstah  
sploh nimamo. To pa ni sam o naš problem , 
am pak problem  celotnega slovenskega čebe
larstva.

Prisotni so bili tudi čebelarji iz medvo- 
škega konca, m ed katerim i sem poznal tov. 
Bukovška in njegova dva fanta, k ako r tudi 
iz čebelarske družine Skaručna. V prvem  
delu letnega zbora smo poslušali predavanje 
dr. Jožeta  Riharja o gozdnem medenju. Pre
davatelj je po svojem opisu gozdnega m e
denja iz praktičnih opazovanj, povezano s 
teorijo , odgovarjal na vprašan ja  čebelarjev. 
Predavanje je tra jalo  dobro uro in pol. N ato 
je sledil že standardni del občnega zbora. 
N ajprej poročila o delu v pretek lem  letu.

nato  razrešnica starega odbora in izvolitev 
novega. Naš novi predsednik je zopet postal 
tov. A nton Novak, ta jn ik  pa tovariš Kaste
lic. Sledil je pogovor o načrtih  v p rihajajo
čem letu. Prav tako  smo se pogovarjali o 
gradnji čebelarske šole, o čem er nam  je 
nekaj več povedal naš predsednik tov. Va
lentin Benedičič. Tacenski čebelarji podpira
mo prizadevanje ZČD£ za gradnjo šole. 
Precej besed je bilo tudi na račun sladkorja. 
Čebelarji so se pritoževali nad neurejenim  
poslovanjem  ozirom a delitvijo sladkorja. 
Popolnom a sc strin jam o z m nenjem  tov. 
Benedičiča, da bi m orala o delitvi s polno 
odgovornostjo  odločati ZČDS.

Še eno leto je tako  za nam i; v  p rihod
njem  pa si želimo še večjih uspehov in se
veda polne posode medu. Enako želimo 
vsem  družinam  in njihovim čebelarjem  te r 
jih tovariško pozdravljam o.

Miha M arenče
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Če b e l a r s k o  p r e d a v a n j e  v  s e l n i c i  o b  d r a v i

Č ebelarska družina Selnica ob D ravi je 
dne 31. 8. 1969 priredila pri novem  čebel
n jaku tov. Zalerja na Fali čebelarski sesta
nek s strokovnim  predavanjem . N a željo 
tov. Zalerja je bil svečano predan v up rav 
ljanje njegov novi čebelnjak. Med o tvoritve
nim program om  je predsednik družine tov. 
Franc Lavrenčič pozdravil vse navzoče, po 
sebej še p redavatelja tov. Franca Lobnika 
iz M aribora in zastopnika Čebelarskega 
društva M aribor tov. Ula. Članu družine, 
tov. Zalerju, pa je zaželel veliko uspeha pri 
nadaljnjem  čebelarjenju v novem  čebel
njaku.

Sledilo je predavanje tov. Lobnika o če
belarjevih opravilih v jeseni in spom ladi te r  
o čebeljih boleznih, katerem u so navzoči z 
zanim anjem  sledili. Po končanem  predava

nju smo v bližnjem  gozdiču ob dobro p ri
pravljeni zakuski in domači kapljici izme
njali še veliko osebnih doživljajev v čebe
larstvu.

Ob tako  prijetnem  razpoloženju in do
mači pesm i sta nas m im ogrede s svojim a 
soprogam a obiskala tudi odbornika Čebelar
skega društva M aribor tovariša Pukl in Ka- 
m enšek in zaželela družini še veliko uspeha.

Članstvo si v prihodnje še želi takšnih 
sestankov in predavanj in se predavatelju  
prav  prisrčno zahvaljuje.

Ob priliki o tvoritve čebelrirskega doma 
(Antona Janše) v Križevcih je nekaj članov 
izkoristilo to  priliko tudi za izlet preko Slo
venskih goric. Tudi takšnih izletov si član
stvo še želi.

Č ebelarska družina 
Selnica ob Dravi

Čebelarska družina Selnica ob Dravi

ČEBELARSKE DRUŽINE
naprošam o ,da poskrbe, da nam  bivši čla- letu 1970, t. j. po 1. 1. 1970., vrnejo prvo
ni-naročniki, ki so list Slovenski čebelar številko. H vala!
odpovedali šele po izidu prvega zvezka v U prava SČ
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K A R E L  K O Š I R —  O S E M  D E S E T L E T N I K

Na o b čn em  zboru Č eb e la rsk e  družine Domžale sm o  počastil i  en eg a  na js ta re jš ih  č e b e 
larjev pri nas,  z v es te g a  in do lgo le tnega  č lana  Karla K o š i r j a  iz Domžal.

S lav ljenec  je  bil rojen 6. XII. 1889 v Domžalah. 2e  v zgodnji mladost i  je  vzljubil č ebe le .  
Komaj 14 let s t a r  je kupil p rvega  kranjiča za 6 goldinarjev in posta l  čebe la r .  Kmalu je  začel 
čebelar i t i  v dunajčanih ,  a pozneje  s e  je oprijel žn ideršičev ih  panjev, ki jih je tudi sam  izde
loval. Ko s e  je I. 1909 včlanil v č eb e la rsk o  podružnico  Krtina, s e  je  naroči tudi na Sloven
sk e g a  čebe la r ja ,  ka te reg a  z v es t  naročnik je  š e  d a n es .  L. 1923 je  z drugimi domžalskimi 
čebelarj i  ustanovil  Č eb e la rsk o  podružnico  Domžale in vodil ta jn iške  pos le  do druge  sv e 
tovne  vojne.

Po vojni mu je  kmalu umrla žena, da  je  moral biti svojim št ir im  otrokom  tudi mati.  Sam 
je  opravljal  v sa  dela, a tudi za č e b e le  je  našel  čas .  S pokojnim Končanom je vozil č e b e le  v 
razne  p aše ,  celo  v Vojvodino. Dnevno opazuje  svo je  č e b e le  in zap isu je  s t a n je  teh tn ice ,  
izlet čebe l  in v rem e .  Sam  je  Spec ia l is t  za kuho voska  in je  v e se l je  videti n jegove  v o šč e n e  
pogače .

Kljub visokim letom je  naš  jubilant  š e  vedno  m ladostno  čil in de laven .  Posebno  rad 
pr ipoveduje  mlajšim č eb e la r jem  o svo jem  življenju in delu s čebe lam i.

Ob n jegovem  lepem  jubileju so  domžalski čebelarj i  sklenili , da  p red lagajo  Zvezi ČDS, 
naj ga  odlikuje z odlikovanjem A. J a n š e  III. s topn je .

Č es t i tkam  njegovih ožjih to v ar išev  in prija teljev s e  pridružuje tudi Č eb e la rsk o  druš tvo  
Kamnik-Domžale in mu želi, da bi š e  dolgo zdrav in v n e t  živel s  svojimi čebelam i.

Č e leb arsk o  d ru š tv o  Kamnik —  Domžale

Osemdesetletnik  
K. Košir pred svojim  
čebelnjakom  
z vnučkom

ZAVOD ZA ČEBELARSTVO

Ljubljana, Rožna dolina c. XIX. št. 2, sp re jm e  v delovno razmerje
1. m la jšega čebelarja ,
2. sezonskega  čebelarja
3. tehnika, agronom a ali biologa.

Pogoj: V eselje  do dela s  čebelami. Odslužen vojaški rok. Pod točko 3. š e  vese lje  
do raziskovalnega dela. Stanovanja ni. Nastop službe takoj ali po dogovoru. P ismene 
ponudbe sp re jem am o do za sedbe  delovnih m est.
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ODLIKOVANJE AVSTRIJSKE CEBELARKE Z REDOM ANTONA JANŠE II. STOPNJE

V soboto ,  dne  6. d e c e m 
bra, je  izročilo Č ebelarsko  
d ruš tvo  v Mariboru na 
svoji s lavnostn i  seji av
stri jski čebe larki  ge.  Pavli 
Granitz  iz G radca  red An
tona  J a n š e  II. s topn je .  S e 
jo je začel p red sed n ik  d ru
š tv a  tov. Pe ter  Močnik. 
Pozdravil je  avs tr i jske  go 
s t e  t e r  d o m ače  č lane  UO 

t e r  dal b e se d o  tov. Lojzetu Struni.  V svo jem  
s la v n o s tn em  govoru je  le-ta utemeljil  p o d e 
litev teg a  odlikovanja ge.  Pavli Granitz, čla
nici Č e b e la rsk eg a  d ru š tv a  Gradec-Vzhod. 
Med drugim je  navedel,  da so  bili člani UO 
m ar ibo rskega  č eb e la r sk e g a  d ru š tv a  na sv o 
jem  izletu, dne  20. julija v Avstriji  p r e s e n e 
čeni nad vzornim čeb e la r jen jem  pri ge.  Gra
nitz v W erendorfu  v bližini Gradca. Poleg 
vzorne vzgoje m atic  je  razstavila  in poka
zala ga. Granitz  v s e  p re d m e te ,  p o t reb n e  za 
dobro  vzgojo matic.  Poleg teg a  pa tudi razne 
la s tn e  izdelke iz voska in m eden ih  s lašč ic ,  
kar v se  je  n am en jeno  za prodajo. Vse  je 
bilo zanimivo in privlačno. Po ogledu t e  č e 
b e la r sk e  de javnost i ,  s o  s e  odpeljali  izletniki 
po lepi š ta je rsk i  deželi  k raznim s to j iščem  
čeb e la rsk ih  družin t e  ve lečeb e la rk e .  Vsa ta 
s to j iš ča  so  s e  nahajala  v legah nad 500 m 
ob robovih gozdov, njiv in sen o že t i .  Družine 
na v se h  s to j išč ih  so  vzorno o sk rbovane  in 
povsodi je  bilo ugotoviti  sp re tn o  roko izku
š e n e  čebe la rke .

Na najv iš jem  sto j išču ,  Reinischkoglu 
(1052 m ) ,  sm o  s e  nepris il jeno  pogovarjali  o 
težavah  in nep r i je tnos t ih  o b o je s t ra n sk e g a  
č eb e la r s tv a  in pa tudi g led e  p o teka  vnov- 
čen ja  p r ide lanega  m edu. Pri te j  priliki so  
tudi sklenil i  člani n a še g a  o d sek a  za prizna
nja in odlikovanja, da naj bi s e  podelil  ge. 
Pavli Granitz  red Antona Janše II. s topnje ,  
kar je bilo od osta lih  članov navzočega  od 
bora  z odobravan jem  sp re je to .  Ga. Pavla 
Granitz  si je  zaslužila to  odlikovanje s  svo 
jim vzornim čeb e la r jen jem ,  o č e m e r  so  se  
mogli vsi člani sam i p repričati  na p o sa 
meznih s to j išč ih  čebelj ih  družin. Poleg teg a  
skrbi za do b e r  razvoj č e b e la r s tv a  v svo jem

kraju W erndorfu .  Vsem  čeb e la r jem  svo jega  
okoliša požrtvovalno pom aga  pri njihovih za
četn ih  in poznejših  čeb e la rsk ih  opravilih t e r  
jih poučuje  o sm otrn i  vzgoji čebe lj ih  družin. 
Poleg v se g a  pa s e  tudi z v e se l jem  udeležuje  
s e s ta n k o v  naših  in avstr ijsk ih  čebe la r jev .

Obiskovala  je  čeb e la r sk o  šolo  t e r  razne 
č eb e la r sk e  t eč a je  in je končno dobila  tudi 
naslov »čebe la rskega  mojstra« kot prva žen 
ska  v Avstriji.  Povečala  je  svo je  prvotno 
malo število  družin na preko  200 napoln je
nih panjev.

Zaradi t e g a  ve likega  de la  in u sp e h a  v 
tej  gospodarsk i  panogi,  sm o  gospej  izročili 
n avedeno  odlikovanje, ka te reg a  je  bila iz
redno  v e se la  in s e  je  čutila  zelo p o čaščen o .

V zahvali po p re jem u  odlikovanja je go
sp a  poudarila, da  jo je  do  s e d a n je g a  u sp eh a  
privedlo le delo in š tudij  t e r  raziskave pri 
n jenem  čebe la r jen ju .  Razumno in sm ise ln o  
go jen je  čebe ln ih  družin, razvoj na rave  s a m e  
t e r  izkoriščanje  v sa k e  ugodne  prilike v raz
voju cve ten ja ,  da čebe la r ju  zad o šče n je  v 
n jegovem  sm o trn em  delu.  Kar d aš  družinam, 
dobiš  v drugi obliki povrnjeno.

Pred zaključkom s la v n o s tn e  s e je  s e  je  
oglasil  k be sed i  š e  p red sed n ik  Č eb e la rsk eg a  
d ru š tv a  Gradec-Vzhod g. Leopold Ernegger.
V izbranih b e se d a h  s e  je  zahvalil za izredno 
počas t i tev ,  izkazano njihovi članici  v sv o 
jem  in v imenu navzočih avstr ijskih čeb e la r 
jev. Izročeno odlikovanje je sm a tra l  tudi za 
priznanje  delu,  ki ga v rše  osta li  so sed n i  č e 
belarji .

Meje  nas  skoraj v eč  ne  ločijo. Tako m o
ra iti tudi n a še  de lo  vzporedno  za dobrobit  
in razvoj č eb e la r s tv a  na obeh  s t r a n e h  dr
žavne  meje ,  za k a te re  p rehod  ni skoraj no
benih  ovir več .  Naš u sp e h  bo v pogostih  
m edseb o jn ih  stikih in se s tan k ih .  V tem  sm i
slu je  želel v se m  navzočim v  prihodnjem 
letu lep uspeh .

Želeti je  pri v se m  le, da  bi s e  započe to  
m ed seb o jn o  de lo  naših  in avstr ijskih č e b e 
larjev nadaljevalo in kar najbolje  uspevalo  
v o b o jes t ra n sk o  zadovoljstvo.  Tudi odliko
vanje  Antona  J a n š e  naj služi kar najboljši  
m edsebo jn i  povezavi.

Lojze S truna

BA R V A N JE MATIC

Po tihem  dogovoru so barve za označe
vanje rojstnega leta m atic obvezne za vse 
vzrcjevalce na svetu. Zato prinašam o p re 
gled barv  v preteklih  letih in za tri nadalj
nja leta:

rdeča bela m odra zelena rum ena

1963 1964 1965 1966 1967
1968 1969 1970 1971 1972
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ZLATA POROKA DOLGOLETNEGA ČEBELARJA

V so b o to , 15. n o v em b r a  19G9, sta  p ra zn o v a la  so - le tn ic o  sk u p n eg a  ž iv ljen ja  A N T O N  
in  METKA ER Ž EN  iz K ranja, Z la to  p o lje .

A n ton  E ržen  je  d o lg o le tn i čeb e la r  in  izh aja  iz sta reg a  čeb e la rsk eg a  rod u  E ržen ov  
na V iso k em  pri Kranju. A n ton  čeb e la r i že  p o ln ih  60 le t. O d lik o v a n  je b il z red o m  A N T O N A  
JA N Š A  III. sto p n je .

K ranjski čeb elarji jim a že lim o  še  m n o e o  srečn ih  in  zd rav ih  le t. P rav  ta k o  tud i u sp e š 
n eg a  čeb elarjen ja  in  v e se lja  pri sv o jih  čeb elicah .

Za čeb e la rsk o  d ru štv o  Kranj 
S la v k o  C elestin a

Ob 50 -le tn ic i p o ro k e

PRIJETEN ČEBELARSKI SESTANEK ČEBELARJEV DRUŠTVA ŠKOFJA LOKA

UO društva  je v  novem bru organiziral 
predavanje, na katerem  je predaval tovariš 
Franc Lobnik iz M aribora. Dokaz, da si 
čebelarji takih  predavanj zelo želimo, je bi
la velika udeležba, saj se je zbralo 56 članov 
našega društva. Zelo zbrano smo poslušali 
izvajanje tov. Lobnika, ki se je izkazal kot 
m ojster besede in čebelarjenja. Čebelarsko 
tem atiko nam  je lepo podal v  vsem  razum 
ljivem jeziku.

V živahnem  kon tak tu  z udeleženci, ki so 
postavljali številna teh tna  vprašan ja  in za
nje dobili izčrpne odgovore, je peturno  pre
davanje kar p reh itro  minilo.

Izkazalo se je, da je čebelarska tem atika 
zelo obširna. Zato bomo m orali v prihodnje 
p redavanja organizirati vsaj dvakra t letno. 
Tako sc je izrazilo več članov in poizkušali 
jim bom o ustreči.

Po predavanju  se je tov. Lobnik oglasil 
še pri našem  znanem  članu Virm ašanu, ga 
pozdravil in se z njim pom enil o nekaterih  
vprašanjih  iz čebelarske prakse.

N a tem  m estu se zahvaljujem  tov. Lob
niku za predavanje, delavski univerzi v 
Škofji Loki pa za finančno pomoč in ob
ljubo, da bo tudi v  prihodnje skrbela za 
strokovno vzgojo čebelarjev.

Anton Pogačnik
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O  S m  d  n i e e

M A R T IN  ŠIVIC

Rojen na Rakitni, ki jc 
bila njem u kot tudi večini 
viških čebelarjev pri srcu 
ne le v letih hojinega m e
denja, am pak tudi d ruga
če, ga j? vedno na novo 
gnalo v rojstni kraj, ki je 
postal zadnja leta splošno 
znana izletniška točka lju
di, željnih svežega zraka. 
Tam je 21. 10. 1906 ugle

dal luč sveta. S čebelami je bil nerazdruž- 
ljivo zvezan od leta 1946 naprej. Vedrega 
značaja je bil, vedno prijeten  na sestankih 
in vedno pripravljen prijeti za kakršnokoli 
delo. K ratka huda bolezen ga je odtrgala od 
družine, čebelic in prijateljev. Čebelarska 
družina Vič mu jc poklonila venec cvetja v 
slovo. Od njega smo se poslovili 24. julija 
1969. Naj mu bo lahka zemljica!

Č ebelarska družina Vič

M A TIJA  KUKOLA

V ponedeljek, 5. janu
arja  smo se čebelarji in 
domačini poslovili od do
brega tovariša  in čebelar
ja, Matije Kukola s Cvena 
pri Ljutom eru. Zapustil 
nas je v 79. letu starosti, 
živci je skrom no in tiho 
te r  nudil mnogim mladim 
čebelarjem  pomoč in na
svete, saj je čebclaril čez 

60 let. V čebelarskem  društvu  je bil agilen 
odbornik vse od osvobojenja, le pred nekaj 
leti ga je zaradi starosti in bolezni zamenjal 
mlajši čebelar. Naš M atjaž, kot smo ga kli
cali, jc v čebelarski organizaciji sodeloval 
že v stari Jugoslaviji in se tudi po osvobo- 
jenju ves čas zanim al za čebelarsko organi
zacijo. S svojimi prispevki v  Slov. čebelarju 
je doprinesel k uredbi o ajdovih pasiščih te r 
sodeloval z drugimi sestavki iz čebelarske 
prakse. Bil je neutruden čebelarski funkcio
nar, vesten  odbornik, navzoč pri vseh sejah, 
izvedel je vse zadane naloge te r  sodeloval 
pri vseh akcijah, ki si jih je postavilo 
društvo  ko t svojo nalogo.

Za njegovo požrtvovalno delo mu je 
d ruštvo  ob 50-letnici čebelarskega dela po
delilo častno diplom o te r  ga im enovalo za

častnega odbornika. Leta 1964 je prejel odli
kovanje Antona Janša II. stopnje.

Ne sam o njegove čebelice pač pa tudi 
njegovi sodelavci smo z M atjažem  izgubili 
mnogo, oddolžili smo se mu le s tem, da 
smo ga na zadnji poti kljub neugodnem u 
vrem enu spremili do groba, kjer se je od 
njega poslovil njegov ožji sodelavec in član 
občinske skupščine tov. Milan Babič.

O hranim o ga v častnem  spominu, spom in 
na njega pa naj nam bo vedno vzor čebe
larja in funkcionarja te r  spodbudnik za de
lo čebelarske organizacije in pomoč mladim 
čebelarjem !

Janko  Belec

FRANC KONČAN

Dne 10. januarja  1970 
smo pokopali v Domžalah 
predsednika našega druš
tva, Franca K o n č a n a .  
Vedeli smo, da jc bil hu
do bolan, pa vendar je 
njegova sm rt težko priza
dela vse čebelarje, poseb
no njegove prijatelje  in 
ožje sodelavce.

Pokojni je bil rojen 28. 
novem bra 1887 v Domžalah. Bil jc velik 
ljubitelj narave — bil je lovec in ribič — 
in tako  jc kmalu vzljubil posebno čebele. Po 
prvi svetovni vojni jc začel z naprednim  
čebelarstvom . Takoj se je vključil v čebelar
sko organizacijo in postal agilen društveni 
delavec. Bil je priznan in povsod zelo upo
števan ključavničarski m ojster, posebno v 
preciznih in um etnih delih. N jegova dela je 
visoko cenil tudi pokojni a rh itek t p rofesor 
Plečnik. Poleg svojega poklicnega dela je 
vedno našel čas za svoje ljubljenke čebele.

Po drugi svetovni vojni je s tov. Janeži
čem in Zupanom  ustanovil čebelarsko po
družnico, ki je obsegala ves bivši kam niški 
okraj. Z njegovim prizadevanjem  so bile 
ustanovljene na vsem  obm očju čebelarske 
družine. Mnoge čebelarje je obiskoval sam, 
jim pom agal in jih posebno ob slabih le ti
nah bodril in jim dajal poguma.

Svoje čebele je ko t napreden  čebelar vo 
zil v pašo v razne kraje, celo v Vojvodino. 
Pa tudi druge čebelarje je pridobival za 
prevoze v pašo.

Čebelarji so ga izvolili za svojega p red 
sednika in na tem  m estu je ostal do smrti. 
Leta 1962. ga je Zveza ČDS odlikovala za
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njegove zasluge za čebelarstvo z redom  A. 
Janše II. stopnje, ob njegovi 80-Ietnici pa ga 
je Čebelarsko društvo  Kamnik—Domžale 
im enovalo za svojega častnega člana.

Kako je bil pokojni povsod spoštovan in 
priljubljen, je pokazal njegov pogreb, kakrš
nega Domžale še niso videle.

Čebelarsko društvo 
Kamnik—Domžale

JOŽE LUKANČIČ

N eizprosna sm rtna ko
sa je iztrgala iz naših v rst 
vnetega in prizadevnega 
čebelarja. Dne 9. 8. 1969. 
smo posprem ili k zadnje
mu počitku JOŽETA LU
KANČIČA — dolgoletnega 
odbornika in enega od 
ustanoviteljev Čebelarske
ga društva Logatec.

Jože Lukančič se je ro 
dil 25. 4. 1904. ko t deseti o trok  kmečkim 
staršem  v Zavratcu pri Logatcu. Kot sam o
stojen obrtn ik  čevljarske stroke je deloval 
v  Logatcu vse do 1941. leta, ko ga jc okupa
to r začel preganjati. Bil je več m esecev za
p rt v  ljubljanskih zaporih, nato pa in tern i
ran  v Italiji.

. Po končani vojni je posvetil veliko lju
bezen čebelicam. Bil je zelo vnet čebelar in 
velik prijatelj narave. Kot sam ouk m izar si 
je izdelal ličen uljnjak in ga napolnil z 
lastnoročno izdelanim i panji. Pri svojih če
belicah je razm išljal in snoval načrte za 
splošen napredek  čebelarstva. Kot zelo do
ber in p rep rost tovariš je bil vedno prip rav 
ljen pom agati bližnjem u z nasvetom  ali pa 
tudi gmotno. Posebno se je zavzem al za 
izobraževanje čebelarjev. Vestno je prebiral

Slovenskega čebelarja, v družini pa je bil 
pobornik  za ustanovitev  strokovne knjižni
ce, ka tero  je tudi sam vodil. Vedno je imel 
navado reči: »Več ljudi več ve, zato  čitaj, 
poslušaj in delaj!«

Pri čebelarjih in tudi pri drugih vaščanih 
je bil zelo priljubljen; o tem priča veliko 
sprem stvo na njegovi zadnji poti. Ob od
prtem  grobu sc je od njega v im enu društva 
poslovil predsednik  Čebelarskega društva 
Logatec z ganljivim  nagovorom  te r mu iz
rekel priznanje in zahvalo za njegovo delo 
in trud  v društvu, ki je že in bo še obrodilo 
sadove v našem  društvenem  življenju kot 
tudi v njegovem čebelnjaku, k jer je delo 
prevzel njegov sin.

Dragi Jože, m irno počivaj v zemlji, ki si 
jo tako ljubil, mi Te bom o ohranili v lepem 
spom inu — ostal nam  boš svetal vzgled 
požrtvovalnosti in nesebičnega dela.

Čebelarsko društvo  Logatec

FRANC GALE

V 85. letu  starosti nas 
je zapustil potem , ko je 
38 let m ed nami hodil isto 
pot, pasel čebele in se ak
tivno udejstvoval v čebe
larski organizaciji. Rojen 
je bil 20. 11. 1884 v znani 
viški družini. Po poklicu je 
bil strojevodja. Ze pred 
drugo svetovno vojno je 
prevažal panje v Vojvodi

no in Liko. Bil je dobrodušne narave in nam 
bo ko t tak  ostal v  najlepšem  spominu. K 
zadnjem u počitku smo ga 15. 7. 1969 spre
mili tudi viški čebelarji in mu poklonili ve
nec v slovo.

Čebelarska družina Vič

k

JANEZ BRENKUŠ

Po dolgi in težki bolezni je um rl član naše čebelarske družine tovariš Janez BRENKUS, 
sta r 75 let.

2. m arca 1969. smo ga spremili k večnem u počitku.
Dolgo v rsto  let je bil dober čebelar. Redno se je udeleževal naših sestankov in je rad 

z nasveti pomagal vsakom ur, zlasti še m ladim  čebelarjem .
Imel je lep svoj dom te r prijetno urejen čebelnjak, poln AŽ panjev, ki jih je dobro in 

skrbno čuval in se pri njih kratkočasil. Pridne čebelice pa so mu njegov trud  povrnile z 
medom. Tudi svojo hčerko je vzgojil v  dobro čebelarke, ki odslej skrbi za njegov čebe
lji rod.

Pokojni je bil plem enitega srca. Vsa njegova družina je m ed vojno mnogo žrtvovala 
za našo narodnoosvobodilno borbo. Na njegovi zadnji poti ga je sprem ljalo številno ob
činstvo, s čem er je dokazalo, da je bil pokojnik priljubljen ko t človek in čebelar.

N aša čebelarska družina ga bo ohranila v najlepšem  spominu.
Čebelarska družina 

Dovje — M ojstrana
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PRODAM

15 čebelnih družin brez panjev na 10 
satov. B oris M odrijan , L jubljana, R avb arje
va ul. 10, te le fo n  323 849, a li ta jn ištv o  ZCDS, 
C an k arjeva  3 /II.

deset naseljenih AZ-panjev na 10 satov 
in prazne AŽ-panje. N adalje prazen čebel
n jak za 24 ozirom a 29 panjev po nizki ceni. 
A n ton  H r o v a t , M aribor, S m e ta n o v a  34.

12 čebelnih družin v AŽ-panjih; s panji 
ali brez. Cena ugodna. J a n ez  P olajnar, C erk
lje na G oren jsk em , š te v . 77.

deset čebelnih družin po 10 satov brez 
panjev z mladimi m aticam i; družine so 
zdrave. P eter  Z upan, Z alog  57, C erklje na  
G oren jsk em .

zaradi onem oglosti 8 naseljenih A2, panjev 
z delavnimi m aticam i po ugodni ceni. Ivan  
D u n k el, S ta n o v sk o  2G, P oljčan e.

čebelnjak s 7 naseljenim i in 11 praznim i 
AŽ-panji, točilo, om aro in orodje. J a n ez  
M rhar, S ta n ež iče  21, p o šta  Š en tv id /L ju b ljan a .

20 praznih panjev na 10 satov, 10 pra- 
šilčkov na 4 sate — še nerabljeni. Srebrnič, 
S o lk an , N o v a  G orica , P ion irsk a  17.

20 naseljenih A 2-panjev z mladimi m a
ticami. S tan k o  K opač, L jubljana, V od n ik ova  
173, te le fo n  55 272.

glasilo »Slovenski čebelar« — letnike 1967, 
1968 in 1969. F ranc E m an, V uhred.

V SKLAD

za gradnjo Č ič  so prispevali: Anton Ko- 
ben ta r iz Radomlja (prispevek nam esto ven
ca na grob pok. Franca Resmana 50 din, 
ČD Ajdovščina (žeblji) 232 din, Rudi Zam u
da iz Ljubljane 27 din, Miško O blak 'z Ljub
ljane 10 din, ČD Predoslje 32 din, ČD Kranj 
87 din, neim enovani 6 din, obresti naložbe za 
1. 1969 =  11.783.30 din, poslovni dobiček le
ta 1969 =  13.000 din. Stanje d n e 31. 12. 1969 
=  300.340.08 din . Nadalje so prispevali:

Franc M lakar iz Ljubljane 2 din, ČD Zagor
je (žeblji in znaki) 300 din, ČD Domžale— 
Kamnik (opeka) 2.000 din, Anton Miklič iz 
Ljubljane 5 din, dr. Radovan Bratina iz Po
stojne 69.75 din, ČD Velesovo 24 din, Jože 
Kovač iz Predoselj 20 din, ČD M aribor (žeb
lji) 220 din, ČD Ilirska Bistrica (značke, 
žeblji) 125 din, Srečko Vuzem iz Jasenovca 
10 din in Stanko Vukosav iz Ljubljane 11 
din. Stan je  d n e 6. 12. 1970 =  303.172.23 din.

( K & t e k &  Q J o b u &
IMPORT —  EXPORT •  LJUBLJANA 

odkupuje vse vrste kož, tudi divjadi

O bišč i te  n ašo  trgovino v isoke  m ode  »BOUTIQUE« v poslovni 
stavbi,  Miklošičeva c e s ta  5



inles
industrija

s t a v b e n e g a  p o h iš tv a

r ib n ic a  - d o le n j sk o

Slovenija  - jug o s la v ija  

Telefon:

Direktor: (061) 87-050 
Šef  prodaje :  (061) 87-069 
S tavbeno  pohištvo:  (061) 87-068 
Telegram: »INLES« RIBNICA

Kompletno 
stavbeno 
pohištvo
za vaš dom in okus!

V- 1 / 3 PRODAJA NA KREDIT!

PRODAJNA SKLADIŠČA: ( industr i jske  prodaja lne)

BEOGRAD, ul. 29. n o v em b er  188, tel . 011-662-910 
NIŠ, ul. Dimitrija  Tucoviča b. b., tel .  018-23-137 
RIBNICA, Part izanska ulica 96 a, tel .  061-87-099 
SLAVONSKI BROD, Svač ičeva  ul. 1, tel . 055-41-026 
VINKOVCI, ul. M oše  Pijade 101, te l .  056-22-682

ZAHTEVAJTE NAŠE PROSPEKTE!


